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Це ОБА5 Т2КМОООКТ2А, Јоигпа1 ОЈЈпнеЦ рагаЈззап!
г^иНегетегП сћацие затесП е1 зшуапГ 1ез ех^епсеб аи зетсе.
Оп5’аћоппе аихћигеаих 4и јоигпа! ОЕА5 Т2К1ЧОООКТ2А,
СеМ%пе, МоШепе^го.

Власник: Државна Штампарија. Излази суботом Уредник и одговорни уредник: Взљко Милићевић

Ц И Ј Е Н А:
За Црну Гору на годииу 8 пер- 

оера, на по гоаине 4 перпера.
За Аустро-Угарску Босну и 

Херцеговину на годину 12 пер- 
оера, на по године 6 перлера.

За све остале зежље годишње 
20 франака у злату, на по годи- 
не 10 франака у злату.

ПреШплаШа се прима само у 
годишпим и полугодиимим ро- 
ковима и полаже у напријед.

ПоЈеднни број 20 пара за Цр- 
ну Гору, — аа Иностранство 25 
оара.

17 аћоппетеп! роиг 1е рауз 8; роиг 1’ АиГпсће-Нопзпе 12 
Регрегз; роиг 1оиз 1ез аи1гез рауз 20 {гапсз раг ап.

ћа рићћскб ез1 ге?ие аих ћигеаих <1и јоигпа1 еГ Оапз 
1?и(е5 1ез а§епсез <3е рићНсће.

Претплата се шаље само Ад- 
миннстрацнји „Гласа Црногор- 
цаи на Цетињс.

Дописи се шаљу Уредннштву 
— Рукописи се не враћају.

Огласи се шаљу Адмнннстра- 
цијн и наплаћују се: за сваку 
ријеч или број до пет цифара из 
петит слова по 4 паре, гармонд 
слова 6 пара; цицеро слова 8 
пара — за први пут, а за сваки 
даљи пут у пола од горње ци- 
јене. Најмањи оглас наплаћује 
се 1 перпер. — Осим напри,ед 
изнешене цијеие од ријечи, на- 
плаћује се по закону о таксама 
још по 50 пара за свако поједино 
оглашавање.

СЛУЖБЕНИ ДИО
ми

НИКОЛА 1ПО МИЛОСТИ БОЖЈОЈ
КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра 

Унутрашњих Дјела, по саслушању 
Нашег Министарског Савјета, а на 
основу чл. 66. Устава, ријешили 
смо и рјешавамо:

да се сједнице Народне Скуп- 
штине, сазване Нашим указом од
12. октобра 1913. г. у редован са- 
зивза 15. јануара 1914. г., одложе 
до 3. августа 1914. г.

Наш Министар Унутрашњих Дје- 
ла нека изврши овај указ.

Цетиње, 3. маја 1914. г.
НИКОЛА с. р.

Предсједник Министарског Савјета,
Министар Војни,

Генерал-ађутант, дивизијар, 
сердар, Ј. Вукотић с. р.

Министар Финансија и Грађевина,
Р. Поповић с. р.

Министар Правде,
Љуб. А. Бакић с. р.

Министар Иностраних Дјела,
(1. Пламвнац с. р.

Министар Унутрашњих Дјела,
Саво П. Вулетић с. р.

Министар Просвјете и Цркв. Послова,
Гавр. N1. Церовић с. р.

МИ

Н И К О Л А 1ПО МИЛОСТИ БОЖЈОЈ
КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ

На приједлог Нашег Министра Унутраш- 
њих Дједа, постављамо:

за Обласног Управитеља Пљеваљске 
Области, Милана Рамадановића, досадаш- 
њег Начелника Управног Одјељења Ми- 
нистарства Унутрашњих Дјела и вршиоца 
дужности Обласног Управитеља поменуте 
Области, са годишњом платом од четири 
хиљаде иериера.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 27. априла 1914. год.
НИКОЛА с. р.

Министар Унутрашњих Дјела,
Саво (1. Вулетић с. р.

МИ

Н И КОЛ А IПО МИЛОСТИ БОЖЈОЈ
КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ

На приједлог Нашег Министра Уну- 
трашњих Дјела, постављамо:

за секретара ирве класе Обласне Упра- 
ве у Колашину, Андрију Мрчарицу, доса- 
дашњег Секретара Обласне Управе у 
Подгорици, са годишњом илатом од 2400 
перпера; и

за секретара ирве класе Обласне Упра- 
ве у Подгорици, Николу Вулетића, доса- 
дашњег учитеља, са годишњом платом 
од 2400 перпера.

Наш Министар Уиутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 29. априла 1914. г.
НИКОЛА с. р.

Министар Унутрашњих Дјела 
Саво П. Вулетић с р.

МИ

Н И К О Л А 1ПО МИЛОСТИ БОЖЈОЈ 
КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ 
На приједлог Нашег Министра Уну-

трашњих Дјела, а по саслушању Нашег 
Министарског Савјета, ријешили смо и 
Рјешавамо:

Да се Илија Срзентић, Предсједник 
Општине у Улцињу, на основу чл. 45.

закона о чиновницима грађанског реда, 
стави у стање покоја с пеисијом која му 
по годинама службе припада.

Наш Министар Унутрашњих Дјела и 
Наш Министар Финансија и Грађевина 
нека изврше овај указ.

Цетиње, 29. априла 1914. г.
НИКОЛА с. р.

Министар Унутрашњих Дјела,
Саво П. Вулетић с. р.

Министар Финансија и Грађевина,
Р. Поповић С. р.

МИ

НИКОЛА IПО МИЈ1ОСТИ БОЖЈОЈ
КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ

На приједлог Нашег Министра Уну- 
трашњих Дјела, постављамо:

за предсједника општине у Бару, Ника 
Дебељу, досадашњег предсједника исте 
општине, са годишњом платом од 2400 
нерпера; и

за иредсједника онштине у Улцињу 
Влада Петровића, са годишњом платом 
од 2400 нерп.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 29. априла 1914 г,
НИКОЛА с р.

Министар Унутрашњих Дјела,
Саво П. Вулвтић с. р.

МИ
Н И К О Л А IПО МИЈ1ОСТИ БОЖЈОЈ

КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На нриједлог Нашег Министра Уну- 

Трашњих Дјела, посгављамо:
за писара капетаније липовске, Јова 

Лазаревића са годишњом нчатом од шест 
стотина пернера.

Наш Минисгар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 27. априла 1914. год.
НИКОЛА с. р.

Министар Унутрашњих Дјела,
Саво П. Вулетић с. р.

ми
НИКОЛА 1ПО МИЈ1ОСТИ БОЖЈОЈ

КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Унутраш- 

њих Д|ела, постављамо:
у даниловградској поштанско-телеграФској станици: 
за поштара-телеграфисту друге класе

и вршиоца дужности управника, Божа П. 
Ђурашковиђа, с годишјвом платом од 
1920 перпера, досадашњег поштара-те- 
леграфисту и врш. дужн. управника исте 
класе ријечке пошт.-гелеграфске станице, 
по потреби службе;

за поштара-телеграфисту пете класе, 
Илију Булатовиђа, с годишњом платом 
од 1440 перпера, досадашњег поштара 
телеграфисту исте класе и врш. дужн. 
управника боанске пошт.-телеграф. ста- 
нице, по потреби;

у боанској поштанско-телеграФској станици: 
за поштара-телеграфисту четврте класе

и врш. дужн. управника, РадованаДраго- 
вића, с годишњом платом од 1560 пер- 
пера, досадашњег поштара-телеграфисту 
исте класе и врш. дужн. управника да- 
ниловградске пошт.-телеграфске станице, 
по потреби службе.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 5. маја 1914. год.
НИКОЛА с. р.

Министар Унутрашњих Дјела,
Саво П. Вулетић с. р.

МИ
Н И КОЛА 1ПО МИЛОСТИ БОЖЈОЈ 

КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Наше1' Министра Уну- 

трашњих Дјела постављамо:
, цетињској поштанско-телеграФској станицм: 

за поштара-телеграфисту пеге класе,
с годишњом платом од 1440 перпера,

Луку Милошевића, поштара-телеграфисту 
исте кчасе пећске поштанске-телеграфске 
станице, ио молби;

у 1‘одгоричкој поштанско-телеграФској станици: 
за поштара-телеграфисту иете класе,

с годпшњом платом од 1440 пернера, 
Гавра Милачића, пошгара-телеграфисту 
ист** чласе и врш. дужн. управника плав 
ске пошт.-телеграфске станице, по молби;

» барској лоштанско-телеграФској станици: 
за поштара-телеграфисту шесте класе,

с годгшјњом илатом од 1200 нерпера, 
Крцупа Вујовића, поштара-телеграфисту 
истеуласе вирске поштанско-телеграфске 
станпце, по молби;

V тскиј пошганско-талегрдфској станици: 
за пошТара-телеграфисту пете класе, с

годј шњом платом од 1320 перпера, Вука 
Влахбвића, иоштара-телеграфисту исте 
класе' цетжвске поштанско-телеграфске 
стаиице, по молби;

, вирској поштанско-телеграФској станици: 
за иоштара-телеграфисту пете класе,

с гсл^ишњом илатом од 1320 перпера, 
Љуба Клисића, поштара-телеграфисту 
исте класе барске иоштанско-телеграф- 
ске станице, по молби;

у плавској поштанско-телеграФској станици: 
за поштара-телеграфисту иете класе и

врш. дуж. управника, с годишњом пла- 
том од 1440 перпера, Богдана Шошкића, 
пои.гара-телеграфисту исте класе подго- 
ричке поштанско -телеграфске станице, 
по молби.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 1. маја 1914.
НИКОЛА с. р

Министар Унутрашњих Дјела,
Саво (1. Вулетић с. р.

- Ла ми

Н И К О Л А IПО МИЛОСТИ БОЖЈОЈ
КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ

На приједлог Нашег Министра Про- 
свјете и Црквенијех Послова, иостављамо:

у државној великој гимназији на Це- 
тињу, за професора, с годишјвом платом 
од 3000 перпера, Михаила Рајнвајна, про- 
фесора исте гимиазије; а за насгавнике: 
Драгутина Матановића с годишњом пла- 
том од 2640 перпера; Владислава Ново- 
села с годишњом платом од 2280 пер- 
пера, и Алексу Ивановића с годишњом 
1680 перпера, досадашње наставнике и-
сте гимназије;

у државној нижој гимназији у Никши- 
ћу, за професора са годишјвом платом 
од 2800 перпера, Илију Шобајића, про- 
фесора исте гимназије;

у државној нижој гимназији у Пљев- 
љима, за насгавника с годишњом платом 
од 2600 перпера, Митра Обрадовића, на- 
ставника исте гимназије;

у државној великој гимназији у Пећи, 
за наставнике с годишњом платом од по 
2200 перпера, Станка Перуновића, ди- 
нломираног философа и Новака Буквића, 
апсолвираноЈ' философа.

Наш Министар Просвјете и Црквечијех 
Послова нека изврши овај указ.

Цетиње, 30. априла 1914. год.
НИКОЛА с. р.

Министар Просвјете и Цркв. Послова 
Гавр. М. Церовић с. р.

МИ

Н И КОЛ А 1ПО МИЛОСТИ БОЖЈОЈ
КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ

На приједлог Нашег Министра Просвје- 
те и Црквенијех Послова, постављамо:

за рачуновођу цетињске консисторије, 
јеромонаха Леонтија Митровића, досадаш- 
њег сабрата манастира Косијерева, са го- 
дишњом платом од хиљаду девет сто- 
тина двадесет перпера.

Наш Министар Просвјете и Црквенијех 
Послова нека изврши овај указ.

Цетиње, 2. маја 1914. год.
НИКОЛА с. р.

Министар Просвјете иПркв. Послова,
Гавр. 01. Церовић с. р.

МИ

НИКОЛА IПО МИЈ1ОСТИ БОЖЈОЈ
КРАЉ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ

Одобрили смо и одобравамо рјешење 
Народне Скупштине, сазване у редован 
сазив за 1914. годину, које гласи:

„Да се Анђи Петковић, учитељици, у- 
важи у године сталне учитељске службе 
за пенсију вријеме од 1. сентембра 1889. 
до 1. септембра 1891. године, проведено 
у наставничкој служби Института Цари- 
це Марије на Цетињу, с тим да за од- 
носно вријеме уплати ирописни улог у 
пенсиони фонд“.

Наш Министар Просвјете и Црквени- 
јех Послова и Наш Министар Финансија 
и Грађевина нека изврше овај указ.

Цетиње, 3. маја 1914. год.
НИКОЛА с. р.

Видио и ставио државни печат,
Чувар државног печата,

Министар Правде,
Љуб. А. Бакић с. р.

Министар Просвјете и Цркв. Послова 
Гавр. М. Цвровић с. р.

Министар Финансија и Грађевина,
Р. Поповић С. р.

СТЈЕЧАЈ
Министарство Просвјете и Црквенијех 

Послова, на основу чл. 49. Закона о из- 
мјенама и допунама у Закону о народни- 
јем школама од 2. фебруара 1907. го- 
дине, расписује овај стјечај за попуњава- 
ње упражњенијех учитељскијех мјесга за 
наредну школску 1914/15. годину.

I. Западна школска област:
Бар, три мушка и једно женско одје- 

љење;
Бтјице, два одјељења;
Бата, Једно одЈељење;
Бјелице Горње, једно одјељење;
Бјелице Доње, „ „
Бољевићи, три одјеЈвења;
Брчели, једно одјељење;
Вилусе, „ „
Врањина, „ „
Грахово, два одјељења;
Градац,
Грађани, једно одјељење;
Глухи До. два одјељења;
Добрско Село, два одјељења;
Додоши, једно одјељење;
Дражевина, два одјељења;
Дупило, једно одјељење;
Загарач Горњи, два одјељен>а;
Загарач Доњи, једно одјељење;
Зупци, једно одјељење;
Комани, два одјељеЈва;
Косијери, једно одјељеп>е;
Комарно, „ „
Крњице,
Љуботињ, два одјељења;
Мирац, једно одјељење;
Мркојевићи, два одјељења;
Нудо-Заслап, једно одјељење;
Његуши, два одјељења;
Очинићи, једно одјељење;
Подгор, „ „
Ријека, два одјељен>а;
Релеза, „ „
Салч,
Сотонићи, једно одјељење;
Трешњево, „ „
Трњине,
Ђеклићи, два одјељен>а;
Убли Чевски, једно одјељење;
Улцињ, два мушка и два женска одје- 

љења;
Цетиње, пет мушких и четири женска 

одјељења;
Цеклин Горњи, Једно одјељење;
Цеклин Доњи, два одјељења;
Чево, „ „
Шестани, једно одјељење.

II. Источна школска област:
Андријевица, четири одјељења;
Баре Краљске, једно одјељење;
Безијово, „ „
Бијело Поље, „ „
Биоче, „ „
Блатина, два одјељења;
Близна, једно одјељење;
Братоножићи, једно одјељење;
Брскут, два одјељења;
Велика, „ „



Веље Дубоко, једнс* одјељење; 
Влаховићи, „ „
Вуковци, „
Голубовци, два одјељења;
Дољани, једно одјељење;
Дрезга, два одјељења;
Ђулићи, „
Затријебач. једно одјељење;
Краље, два одјељења;
Колашин, четири одјељења;
Коњухе, два „
ЛиЈева Ријека, једно одјељење; 
Липово, једно „
Љешкопоље, два „
Матешево, једно „
Медун, једно „
Момче, „ „
Миољска, једно „
Морача Горња, три „
Морача Доња, два „
Ково Село, два „
Подбишће, једно „
Модгорица, седам мушких и два жен

ска одјељења; 
Прекобрђе, два одјељења;
Полимље, три „
Поља, два „
Речине, једно „
Међурјечје, два „
Спуж, два
Српска, једно „
Слатина, „ „
Требаљево, једно „
Трепча, два „
Ћелија, једно „
Убли, (Кучи) два
Шекулар, два
Штитарица, једно „
Равни, једно
Крња Јела, једно „

III. Сјеверка школска област:
Баре Шумановића, два одјељења; 
Богетићи, два одјељења;
Борак, једно „
Борковићи, једно „
Богомиловићи, једно „
Брезна, „ „
Брезовик, два „
Брестице, једно „
Броћанац, „ „
Буковица, „ „
Велимље, два „
Врела, једно „
Враћеновци, једно „
Голија, „ „
Горанско, „ „
Горње Поље, два „
Гостиље, једно „
Данилов Град, шест „
Драговољићи, једно „
Дуга,
Дужи,
Жабљак, два „
Ждребаоник, два
Жупа Никшићска, два „
Кочани. једно „
Луково, „ „
Мартинићи, два „
Мратиње, једно „
Недајно, „ „
Никшић, пет мушких и два женска 

одјељења;
Озринићи, два одјељења;
Острог, „ „
Павковићи, „ „
Петровићи, једно „
Пишче, „
Опутна Рудина, једно „
Рудине Горње,
Риђани, „ „
Рудинице, „ „
Руданци,
Равно, „ „
Стабна, једно одјељење;
Тепца, „
Трепча, „ „
Ускоци, два одјељења;
Црквице Пивске, једно одјељење;
Црна Гора, „ „
Шавник, три одјељења;
Шаранци, једно одјељење.

IV. Школе у ново-ослобођеним 
крајевима:

Пећ, осам одјељења;
Бијело Поље Пећско, једно одјељење; 
Гораждерац,
Будисавци, „ „
Ђаковица, два одјељења;
Плав, једно одјељење;
Брезојевица, „
Горња Ржаница, два одјељења;
Гусиње, два одјељења;
Беране, осам одјељења;
Буче, два „
Доња Ржаница, два одјељења; 
Калудра, једно одјељење;
Заостро, „
Брзава,
Заград,
Горња Села, два одјељења;
Би)ело Поље, четири одјељења; 
Пећарска, једно одјељење;
Ивање, „ „
Расово, два одјељења;
Шаховићи, једно одјељење;
Стожер, „ „
Прошћење, „ „
Равна Ријека, „ „
Ораовица,
Рожај, два одјељења;

Павино Поље, једно одјељење; 
Петница,
Савин Бор, „ „
Башча, „ „
Ђурђеви Стубови, „
Полица, дваодјељења;
1 ЈЈОООЈОи, шос
Пренћани,

' 1 » 
једно олјељење;

Илино Брдо,
Бољанићи,
Бобово,
Косеница,
Ковачи,
Ограђеница, м »
Отиловићи, л »»
Обарде, и п
Оћевина,
Стални учитељи-це основнијех школа, 

који желе бити постављени на ко,е од 
ових МЈеста, нека поднесу молбе до 15. 
маја о. г. Министарству — односно коми- 
сији за грађење учитељског распореда, 
сагласно распису овог Министарства од 
24. априла ове године, броЈ 1524.

Молбом треба тражити два или три 
мјеста.

Бро) 1627. Из канцеларије Министар- 
ства ИросвЈете и Црквенијех Послова,
2. маја 1914. год.

— Ријешењем Г. Министра Финансија и 
Грађевина број 3728 од 21. априла т. г. 
— а на основу алинеје 3-ће тачке 7. чл.
2. правила за извршење закона о таксама 
ослобођено је од плаћања такса Барско 
ПЈевачко прво музичко друштво „Бра- 
тимство".

Предње се овим путем саопш гава свима 
државним и општинским властима ради 
знања и управљања,

Број 3728. Из канцеларије Монополског 
Одсјека Пореско-Царинске Управе. Це- 
тиње 1. маја 1914. год.

— У указу од 28. априла т. г., огштам- 
паном у 23. броЈу „Гласа Црногорца", от- 
штампано ]е: Андрију Кујовића, досадаш 
њег нисара Обласног Суда у Колашину, 
по службено) потреби, са годишњом пла- 
том од 1000 перпера, а треба да стоји: 
Божину Кујовића, досадашњег писара 
Обласног Суда у Колашину, по службеној 
потреби, са годишњом платом од 1200 
перпера.

Број 2398. Из канцеларије Министар- 
ства Правде. Цетиње, 3. маја 1914. год.

ЗАПИСНИК
XIV РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ НАРОДНЕ СНУПШТИНЕКРАЉЕВИНЕ ЦРНЕ ГОРЕ држане 19. априла 1914. год.

Предсједавао
Предсједник Народне Скупштин?,

Ми.чо Дожић
Секретар,Крсто Поповић

Присутни су били министри: Ристо По- 
повић, Љубомир Бакић, Петар Пламенац, 
Саво Вулетић и Гаврило Церовић.

Сједницу је отворио предсједник Мило 
Дожић у 9 часова прије подне.

Прочитан је записник нрошле сједнице 
и примл>ен с нримједбом Николе Вучинића.

Дервиш Омербашић издвојио је молбу 
Афиза Рамусовића, а Богдан Вукотић 
молбу Илије Вукчевића с друштвом.

Затим су прочитане у изводу молбе и 
жалбе: Маринка Шуковића из Мораче, 
Богдана Влаховића из капетаније кола- 
шинске, Јанка Спасојевића с Цетиња, 
Риста Мирановића из Толаша, Прела 
Вукмировића из Никшића, Вучиђа Ива- 
новића из Куча, Труна Влаховића из 
Речина, Јокне Кузмана из Крњиче, Бог- 
дана Влаховића из Колашина, Илије Вук- 
чевића с друштвом из Микулића и Анђе 
Мартиновића из Бајица.

Прочитани су у изводу предлози по- 
сланика, и то: Михаила Буквића о иомоћи 
херцеговачким усташима; Крста Јаблана 
односно уважења година службе учитељу 
Луки Аџићу, и Јакше Поновића но мол- 
бама Новака Чађеновића с друштвом и 
Момчила Бошковића.

Молбе и жалбе унућене су одбору за 
исте, а посланички предлози одсјецима 
за надлежне одборе — на проучавање.

НаЈпослије је прочитано питање Мила 
Церовића, упућено на Минисгра Правде, 
односно убрзања рјешавања парнице ни- 
варе „Оногошт" са Војимиром Живним.

Министар Правде Љубомир Бакић, у 
одговор на ово питање, обећава да ће 
порадити, да се тај спор риЈеши у Вели- 
ком Суду, код кога се налази, чим овај 
буде имао кворума за рјешавање.

Питач Мило Церовић задовољио се 
с одговором министровим.

Прије прелаза на дневни ред, Никола 
Вучинић тражи узрок томе, што му је у 
јучерашњој сједници ускраћено право 
говора по други пут, а кадјенато имао 
право на основучл.50. пословникаскуп- 
штинског.

Предсједник Мило Дожић, одговарајући 
Вучинићу, упућује га на чл. 52., као и на 
чл. 54. истог пословника, одбијајући ње- 
гову примједбу као неумјесну.

Прешло се на дневни ред: пре1рес 
иредлога финаксијског закона за 1914. г.

Чл. 1. примљен је по извЈештају, а чл. 2. 
по пројекту.

Код чл. 3., Министар ФлкЈНсија Ристо 
Поповић тражи, да се овај члан усвоји по 
пројекту, те да доиусти Министру Војноме, 
да, изузетно, може чинити вирмане из 
партије у партију, а за то се има право 
на основу чл. 33. закона о државном 
буџету.

Извјестилац Јанко Спасојевић износи 
разлоге, са којих је укинуо став трећи 
овога чланка. Није противан да се члан
3. усвоји по проЈекту, ако то Скупштина 
хоће.

Никола Вучинић налази, да би добро 
било усвоЈити тражење Министра Финан- 
сија.

Чл. 3. примљен је по пројекту, као и 
чл. 4., 5., 6., 7. и 8.

Код чл. 9., Министар Унутрашњих Дје- 
ла Сазо Вулетић нредлаже, да се у гачки
2. повиси кредит са 170.000 перпера, ка- 
ко би се Цетиње с Биоградом, а тако и 
с Пећи спојило директном телеграфском 
везом.

Извјестилац Јанко Спасојевнћ у име од- 
бора прима нредлог Министра Сава Ву- 
летића, а тако је Скупштина и усвојила 
чл. 9

Даље примљени су по иројекту: чл. 11.,
12., 13., 14., 15. и 16., а чл. 10. по из- 
вјештају одборском.

Тиме ]е исцриљен цио претрес буџета 
државних прихода и расхода за 1914. г., 
те се приступило његову коначном гла- 
сању, на коме је примљен једногласно 
са 44 гласа.

Послије одмора, прешло се на наче- 
лан претрес нредлога о Завршном Рачу- 
ну за 1911. г.

Филип Јергонић осврће се на извјештај 
Финансшског Одбора у погледу овог За- 
вршног Рачуна задржавајући се на фи- 
нансирању нашем из ранијих година, као 
и на раду Главне Државне Контроле, на- 
лазећи, да се и једно и друго кретало у 
границама наше могућности и да је на 
закону основано.

Извјестилац Јанко Спасојевић брани из- 
вјештај одборски у овом питању, пот- 
крепљујући га нарочитим аргументима.

Никола Вучинић тражи анкету за пре- 
глед Завршних Рачуна, а Никола Јовано- 
вић критикује наше финансирање за по- 
тоње неколике године, завршујући да ће 
гласати противу овог Завршног Рачуна,

Министар Финансија Рието Иоповић од- 
говара иредговорницима, налазећи, да су 
њихови наводи иретјерани, јер су у пи- 
тању само извјесне законске формално 
сти, које су испуњене, те препоручује 
Народној Скупштини, да овај Завршни 
Рачун прими.

Министар Унутрашњих Дјела Саво Ву- 
летић указује на околност, да је за овај 
Зазршни Рачун одговорна ондашња, а 
не данашња Влада, с тога о политичкој 
одговорности те Владе не може бити ни 
говора, а што се пак тиче њене иравне 
одговорности, ни Главна Државна Кон- 
трола ни Финансијски Одбор, као једини 
за то надлежни, нијесу нашли мјеста за 
њено иодвргнуће тој одговорносги. Он 
вјерује одборм и гласаће за његов пред- 
лог, да се дотични Завршни Рачун прими.

Мило Церокић мисли, да поновна анке- 
та, као што неки иредлажу, не би могла 
ни до каквог закључка доћи, него до 
онога, до кога је Финансијски Одбор до- 
шао, те би се тиме само исказало непо- 
вјерење одбору, који је Скупштина иза- 
брала.

Дотични Завршни Рачун примљен је у 
начелу са 32 против 7 гласова.

Прешло се на нретрес у поједино- 
стима истог Завршног Рачуна.

Сви чланци (1. до 3.) примљени су по 
пројекту без дебате.

На коначном гласању примљен је са 
40 противу 7 гласова.

Сједница је закључена у подне, а иду- 
ћа је заказана за прекосјутра у 8 сати 
при)е подне с дневним редом:

а) претрес извјештаја одбора за молбе 
и жалбе, и

б) нретрес извјештаја одбора за иред- 
логе посланичке.

Секретар, Предсједник Нар. Скупштине,Крсто Поповић Мило Дожић
ЗАПИСНИК

Х1Л1 РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕКРАЉЕВИНЕ ЦРНЕ ГОРЕ држане 21. априла 1914 г.
Предсједавао

Предсједник Народне Скупштине,
Мило Дожић

Секретар,Мато Павићевић
Присутни су били г. г. министри: Ристо 

Поповић, Љубомир Бакић, Петар Пла- 
менац, Саво Вулетић и Гаврило Церовић.

Сједницу је отворио иредсједник Мило 
Дожик у 8 часова прије подне.

Прочитан је записник прошле сједнице 
и иримљен послије примједбе Николе Ву- 
чинића.

Прочитане су у изводу молбе и жалбе- 
малољетне дјеце пок. попа Радована Па- 
вићевића из Брда, Саве Мркића из Дра. 
говољића, Видака Вуковића из капетани- 
је липовске, Марка Лашића из Лијеве Рц. 
јеке, Труна Влаховића из Речина, Даринке 
Триетића из Улциња. Петруше Петковића 
из Жабљака, Рада Бећковића из Пљева- 
ља, Мартина Живаљевића из Полимља 
Миљана Вулића с Андријевице, Плане Пе' 
ровића из Рудина, Луке Средановића из 
Никшића и Мирка Требјешанина с Ма- 
линског.

Издвојили су: Иван Брајовић с друш. 
твом молбу малољетне дјеце пок. иопа 
Радована Павићевића; Рафаило Љепоса- 
вић молбу Миљана Вулића с Андријеви- 
це, и Јован Радојевић молбу Плане Пе- 
ровића.

Прије ирелаза на дневни ред, Рад\>м 
Стаматовић тражио је одговор по своме 
питању односно наплате испаше у Мокрој.

Мато Павићевић тражи, да министри 
шго приЈе даду своје извјештаје по по- 
сланичким пр'тдлозима, које им је одбор 
за исте уиутио.

Исто тако и Сава К.овачевић, као и 
Томо Кажић, истичу потребу, да над- 
лежни министар што прије одговори на 
њихов иредлог о неправилној нроцјени 
реквирираних коња.

Иван Брајовић, као члан одбора за 
проучавање нредлога посланичких, обја- 
шњава о предлозима, упућеним на одго- 
вор појединим министрима, а који се још 
код истих налазе.

Министар Унутрашњих Дјела Саво Ву- 
летић износи иреоптерећеност иословима 
по;единих министара као разлог, штојош 
нијесу на те предлоге одговорили.

Предсједник Мило Дожић обећава, да 
ће се ностарати, да министри што прије 
даду своје одговоре на поједине посла- 
ничке предлоге, као и на молбе и жалбе 
које су им упућене.

Затим је прочитано питање Саве Кова- 
чевића, упућено на Министра Унутрашњих 
Дјела, односно ностављања љекара на 
Грахову.

Најпослије је прочин у изводу предлог 
Богдана Вукотића односно поправке пу- 
та Чево—Ластва—Никшић.

Молбе и жалбе упућене су одбору за 
исте, предлог одсјецима за надлежни од- 
бор на проучавање, а питање дотичном 
министру на одговор.

Даље, прочитан Је извјештај Министра 
Иностраних ДГела о дану одговора на ин- 
терпелацију Саве Драговића односно зај- 
ма и његова путовања на страну.

Одобрено је тражено одсуство посла- 
ницима Јоку и Лабуду Гојнићима, као и 
Милу Драго|евићу.

Прешло се ни дневни ред: претрес 
извјештаја одбора за молбе и жапбе.

Извјестилац је Саво Радуловић, који је 
прочитао први дио извјештаја под А, по 
кејему је одбор предложио, да сеу смислу 
чл. 100, тачка 3., пословника Скупштин- 
ског, одбију ове молбе и жалбе: Марка 
Стојановића са Шипачна, Јована Радуло- 
вића из Снужа, Милића Станишића с дру- 
штвом из Подгорице, Милете Ђуришића 
— Ракића из Бара Краљских, Милисава 
Ковачевића с друштвом са Жабљака, Сима 
Бешовића из Братоножића, Николе и Јо- 
вана Радојевића из Кочана, Пера Никоче- 
вића и Михаила Каваје из Бара, ИлиЈе Го- 
ведарице из Никшића, Николе Јанковића 
из Липова, Лазара Димића са Жабљака, 
Јоша Перовића с Трнова, Петра Ранито- 
вића из Пљеваља, Новице Вуксановића 
с друшгвом из Колашина, Рада Ивано- 
вића из Подгорице, Бора Драгнића из 
Жупе, Милоша Вукотића из Кочана, Ми- 
хаила Пековића из Колашина, Риста Ми- 
ћановића с Горанска, Машана Симуновића 
са Стубице, Милинка Тодоровића с дру- 
штвом из Колашина, Милоша Никчевића 
с друштвом из Никшића, Миливоја Раду 
ловића с друштвом с Цетиња, Милована 
Мировића из Бијелог Поља, Васа Вукче- 
вића из Улциња, Нешка Кецојевића 
с Пишча, Луке Шћепчевића из Подгори, 
Јагоша Тошковића из Пећи, Баја Влахо- 
вића из Колашина, Лазара Церовића из 
Улциња, Петра Луковца из ГорњеМораче, 
Петра Лакића из капеганије иетрушинске, 
Јована Ракочевића с друштвом из Кола- 
шина, Милана Јушковића из Левишта, 
Ба-а Влаховића из Колашина, Нише До- 
мазетовића с друштвом из Пећи, Мушике 
Влаховића из Колашина, Драгише Вуи- 
сића из Мораче, Лазара Влаховића с Це- 
тиња, Неђељка Дуловића с истог мјеста, 
Пера Матановића с Цетиња, Маринка Шу- 
ковића из Пећи, Јова Лубурића из Ри- 
ђана, Николе Ђурковића с Цетиња, Ра- 
дула Калезића с Данилова Града, Мигра 
Марковића из Зете, Василија Ђукића из 
Брскута, Ђока Маркуша из Бариславаца, 
Јова Шћеповића с Цетиња, Арсенија Ми- 
лошевића с друшгвом из Мораче, Дима 
Булатовића из Поља, Луке Вранића са 
Шћепан Поља, Баја Николића с Велг - ■
Никаша Рубежанина с Боана, Милана В 
дића с друштвом са Слатине, Јована • 
латовића из Мартинцћа, Филипа Б: . • 
с друштвом с Црквица, Божине Марија- 
новића из Краља, Рада КрстаЈића из Је- 
зера, Ђона Климента с друштвом из Ул- 
циња, Милана Граовца с Цетиња, Мило-



вана РапоЈевића из Ускока, Анта Џико- 
вића из Шаранаца, Јована Булатовића 
из Кочашина, Крста Дакића из Подго- 
рИце, Јована КнежевићаЗиз Шаранаца, Ву- 
косава Јовановића из Липова, Милисава 
Радовића из Колашина, Сава Ракочевића 
из Бијелог Поља, Стева Новаковића из 
Барз. Труна Влаховића из Речина, Јокси- 
ма Трипковића из Мораче, Руша Хота 
с Цегиња, Томице Мојашевића с истог 
мјеста, Рада Вуксановића из Колашина, 
Андрије Мићуновића с Цетиња, Ника Ву- 
јановића из Бара, Мирка Радошевића из 
Братоножића и Марка Бјелице с другом 
из Голи)е.

Скупштина је усвојила извјештај од- 
борски по наведеним молбама и жалбама 
с тијем, што су издвојили за посебан 
претрес:

Митар Вукчевић молбу Крста Дакића;
Јанко Тошковић молбе: Баја и Мушике 

Влаховића, Јована Ракочевића, Вукосава 
Јовановића и Милосава Радовића.

Станко Обрадовић молбе Милисава Ко- 
вачевића и Анта Џиковића, и

Радосав Бојовић молбу Бора Драгнића.
Затим је извјестилац Саво Радуловић 

прочитао тачку Б одборског извјештаја, 
односно жалба због иовраћаја глобе, 
узете оним војним обвезницима, који су 
иошли у Америку без дозволе.

По овом питању говорили су: Митар 
Вукчевић, Сава Ковачевић, Томо Кажић, 
Крсто Јаблан, Илија Мијушковић и Ми- 
нистар Унутрашњих Дјела Саво Вулетић, 
послије чега је усвојен и овај дио од- 
борског извјештаја с тим, да се питање 
о глобама претресе на идућој сједници 
по иредлогу Митра Вукчевића.

По молбама: Мирка Дедовића, Марка 
Дритановића, Мила Јовићевића, Вука Ми- 
нића и Шћепа Кустудића одбор је пред- 
ложио, да се одложе до начелног рје- 
шења питања о уважењу година службе 
писарске, — што је Скупштина и при- 
мила с тим, шго је Сава Ковачевић из- 
двојио молбу Вука Минића, а Мило Це- 
ровић молбу Шћепа Кустудића.

Даље, одбор је предложио, а Скуп- 
штина прихватила, да се у смислу чл.
103., тачке 1., пословника пријеђе на 
дневни ред преко молба и жалба Радо- 
вана Калезића с друштвом, Мијаила Бо- 
јића с друштвом, Миливоја Бојића и То- 
дора Радовића, као ненадлежно упућених.

Исто такву одлуку Скупштина је, та- 
кође по предлогу одборском, донијела и 
по молбама и жалбама: Марка Баковића, 
Луке Добрковића, Драгише Ракочевића 
с друштвом, Павла Лакићевића и Нови- 
це Бојовића.

По жалби Петра Вуксановића с дру- 
штвом противу Италијанског Друштва за 
исушење Улцињског Поља, говорио је 
Никола Јовановић истичући ненравилан 
рад тог Друштва и слабе користи од 
њега, па од Владе захтијева, да већу 
пажњу поклони том нитању.

Министар Унутрашњих Дјела Саво Ву- 
летић одговара Јовановићу односно да- 
вања ове концесије и рада друштвеног, 
изјављујући, да ће се старати, да Дру- 
штво одговара тачно својим обавезама 
према нашим држављанима и да ће се 
држаги строго уговора.

У истом смислу као и Јовановић, го- 
ворио је још и Крцун Војводић, па је и 
по овој жалби усвојен извјештај одбор- 
ски, а наиме, да се спроведе Краљ. Вла- 
ди на призрење сасвим у смислу чл. 103., 
тач. 3., пословника.

Код молбе Вука Пејовића односно ува- 
жења година проведених у Русији, Ми- 
нистар Финансија Ристо Поповик износи 
како су се по најновијој одлуци Мини- 
стри међусобно сагласили, да сва оваква 
питања о уважењу година службе треба 
да ирођу кроз Министарски Савјег, те 
с тога моли Скупштину, да се ова молба 
накнадно упути ресорном Министру на 
мишљење, — што је Скупштина и усвојила.

По молби Јевта Поповића нредсјед- 
ника обласног суда у Пећи, Никола Јо- 
вановић износи, да ова молба не спада 
У категорију оних првих, које би требало 
накнадно враћати Министрима на миш- 
љење, већ да би ју требало уважити.

0 томе: да ли би уопште требало нак- 
надно ове молбе враћати Мичистрима, 
Да У договору с Министарским Савјетом 
Даду своје мишљење по њима, иовела се 
нодужа дискусија, у којој су учествовали: 
Никола Јовановић, Иван Брајовић, Јанко 
1ошковић, извјестилац Саво Радуловић, 
Ичија Мијушковић, Станко Обрадовић, 
Вуко Кривокапић, Митар Вукчевић и Мато 
Павићевић, као и Министри Ристо Поио- 
вић и Саво Вулетић, па ]е за ову молбу 
Скупштина ријешила, да се поврати од- 
бору у смислу чл. 102. пословника.

Послије одбора, ирешло се на пре- 
'рес извјештаја по молби д-ра Мила 

чичковића, за коју је такође ријешено, 
а се поврати одбору за накнадни извје-

штај од надлежног Министра.
Иста одлука донесена је и ио молби 

Алексе Мартиновића.
За молбе пак Катарине Ковачевића, 

Миладина Вуисића, Анђе Хаџића и Ђор-

ђине Врчевића усвојен је одборски из- 
вјештај, наиме, да се прво| признаде право 
на мужевљеву пенсију, а молбе осталих, 
да се нреноруче Владином призрењу у 
смислу чл. 103., т. з.. пословника.

Најпослије по молби Душана Станко- 
вића, Крсто Јаблан је предложио, да му 
се исплаги задржана му плата од 13. де- 
цембра 1913. до 16. фебруара 1914. год„ 
за које је вриЈеме био болесган, јер се 
разболио на државном послу. О истом 
су говорили још и Никола Јовановић и 
Илија Мијушковић, на је и овдје усвојен 
извјеш гај одборски, да се дотична молба 
препоручи Владином призрењу у смислу 
чл. 103., т. 3., пословника.

Сједница ]е закључена у пола часа ио- 
слије подне, а ид\ћа ]е заказана за 24. 
овог мјесеца у 8 часова прије подне 
с нродужењем несвршеног дневног реда.

1) претрес извјештаја одбора за про- 
учавање иредлога закона о Краљевској 
Влади и о Уређењу Државних Надле- 
штава;

2) начелно ријешење питања о новча- 
ним казнама појединих војних обавезника, 
који су без дозволе пошли у Америку; и

3) одговор Министра-Предсједника на 
интерпелациЈу Саве Драговића и друга 
односно исушења Скадарског Језера, као 
и на интерпелацију Станка Обрадовића 
односно контролисање рачуна капетаније 
језеро-шаранске.

Секретар, Предсједник Нар. Скупштине,Мато Павићевић Мило Дожић.
ЗАПИСНИК

ШН РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕ
КРАЉЕВИНЕ ЦРНЕ ГОРЕ држане 24. априла 1914. год.

Предсједавао
Предсједник Народне Скупштине,

Мило Дожић
Секретар,Крсто Поповић

Присутни су били г. г. министри: ди- 
визијар сердар Јанко Вукотић, Ристо По- 
повић, Љубомир Бакић, Петар Пламе- 
нац и Саво Вулетић.

Сједницу је отворио предсједник Мило 
Дожић у 9 часова прије нодне.

Прочитан је записник прошле сједнице 
и примљен послије примједбе Илије Ми- 
/ушковића.

Прочитане су у изводу молбе и жалбе: 
Стевана Беговића и друга с Данилова 
Града, Андра Мугоша из Љешкопоља, 
Филипа Јанковића из истог мјеста, Тома 
Шивчића из села Црне Горе, Тома Ра 
довића из Пиве, Пауна Павићевића с У- 
бала, Синђе Никчевића из Никшића, Жив- 
ка Поповића с друштвом са Слатине, 
Стојана Арсовића с Војног Села, Мира 
Митровића сада у Америци, Миливоја Јо- 
вановића из Колашина, Ђорђија Арсе- 
нијевића с Андријевице, Пера Матанови- 
ћа с Цетиња, Новице Маловића из Дужи, 
Васа Кнежевића из Петровића, Богдана 
Мартиновића с друштвом из Бара Краљ- 
ских, Павла Максимовића из Колашина, 
Радуна Пајовића из Берана, Мираша Се- 
лића из Бијелог Поља, Лакића Милаића 
из Речина и Николе Аџића из Ђиновића.

Издвојили су: Јакша Поповић молбу 
Богдана Мартиновића с друштвом;

Шпиро Глиговић молбу Васа Кнеже- 
вића;

Станко Обрадовић молбу Новице Ма- 
ловића, и

Радуле Стаматовић жалбу Стојана Ар- 
совића.

Молбе и жалбе упућене су одбору за 
исте на проучавање.

Прије прелаза на дневни ред, Радоје 
Радојичић питао је, када ће Министар 
Унутрашњих Дјела одговорити на његову 
интерпелацију о прегледању новчаних за- 
вода, као и на његово питање односно 
упропашћавања имаЊа јакше Јововића, 
на што му )е предсједник Мило Дожић 
у одуству дотичног Министра одговорио 
да ће се постарати, да Министар што 
прије означи дан када ће моћи одгово- 
рити.

Томо Кажић тражио је, да се што 
прије одговори на његово питање о не- 
правилној процјени реквирираних коња у 
капетанији љешанској; — на што му је 
Министар Финансија Ристо Поповић од- 
говорио, да то спада у надлежност Ми- 
нистра Војног и да се исго код њега са- 
да Налази.

Никола Јоввновић покренуо је питање 
о насељавању у Новим Крајевима, за ко- 
је вели, да се врши мимо закона о на- 
сељавању истих.

То исто питање прихватио је и Рад^ле 
Стаматовић наводићи примјере о насе- 
љавању у Вусаљима и Хотима.

Министар Финансија Ристо Поповић од- 
говорио је, да држава нема право спре- 
чавати мухамеданце у исељавању из тих 
крајева; а што се тиче насељавања, др- 
жава је населила привремено неколико 
задружних фамилија из Куча и Братоно- 
жића без аренде да би били као нека 
стража на граници, али и без икакве на-

рочите обавезе од стране државе према 
тим фамилијама.

Око овог питања развила се дебата, 
у којој су узели учешћа још и: Јанко 
Тошковић, Станко Обрадовић, миннстар 
Унутрашњих Дјела Саво Вулетић, Никола 
Јовановић и Иван Брајовић, па се затим 
прешло на дневни ред: наставак пре- 
треса извјештаја одбора за молбе и жалбе.

Одбор је предложио, а Скуиштина при- 
мила, да се упуте Влади на увиђавност 
и призрење молбе и жалбе: Зари|а Јок 
симовића, Зарија Зечевића, Јоше Копри- 
вице, Луке Ђуровнћа, Михаила Жугића 
с друштвом и Мируне Митровића.

Исто тако прнмљен је и одборски из- 
вјештаЈ по молби Милована Војводића, 
која је као неумјесна одбјена, као и по 
молби Михаила Каваје с друштвом, која 
]е уиућена надлежном министру на даљи 
поступак.

По молби Луке Станковића, коју је 
одбор одбио, и послије говора Крста Јаб- 
лана, Министра Унуграшњих Дјела Сава 
Вулетића и извјесгиоца Сава Радуловића, 
Скупштина је већином гласова ријешила, 
да се иоврати одбору, који да је упути 
Влади, да је боље проучи.

По молби Радуна Новаковића, коју је 
одбор такође одбио, послије говора Ни- 
коле Јовановића, Марка Вукосавовића и 
извЈестиоца Сава Радуловића, Скупштина 
је већином гласова одлучила, да се упути 
Влади на призрење.

Даље одбор је предложио, а Скупштина 
усвојила, да се у смислу чл. 103., тачка
1., свог пословника, пријеђе на дневни ред 
преко ових молба и жалба: Мата Тија- 
нића, Ника Пејовића, Лазара Шћепано- 
вића, Миљана Јојића, Сава Рабреновића, 
Јока Перазића, Душана Иличковића, Мар- 
ка Вукчевића, Станка Марковића, Рака 
Дедића, Вујадина Зоњића, Илије Кнеже- 
вића, Ђура Шћеповића, с друшгвом, 
Јевта Никитовића с друштвом, и Милоша 
Касалице с друштвом, а за молбу Пера 
Радевића одлучено је да се спроведе 
Влади, да по својој увиђавности поступи 
у смислу тачке 2. истог чланка.

По молби пак Петра Војводића, Марко 
Вџкосавови\\ и Митар Вукчеви\\ налазе, 
да би му требало уважити дотичну го- 
дину службе, пошто ју Је ировео на 
служби у државном привредном заводу 
у Србији, дочим ]е Мато Павићевић нро- 
тиван томе, налазећи, да звање калемара 
у једном привредном заводу није држав- 
на служба и да не даје право на пен- 
сију ни у Србији.

У истом смислу говорио је још и Јанко 
Тошковик, па је нримљен одборски из- 
вјештај, да се Војводићева молба одбије.

Сједница је закључена у 1/2 часа по- 
слиЈе подне, а идућа је заказана за сју- 
тра у 8 часова прије подне с дневним 
редом:

1. ) насгавак претреса извјешгаја од- 
бора за молбе и жалбе;

2. ) претрес извјештаја одбора за по- 
сланичке предлоге;

3. ) одговор Министра Иностраних Дјела 
па интериелацију Саве Драговића и друга 
о исушењу Скадарског Језера, и одговор 
Предсједника Министарства на интерпе- 
лацију Станка Обрадовића о контроли- 
сању рачуна капетаније језеро-шаранске.

Секретар, Предсједник Нар. Скупштине, Крсто Поповић. Мило Дожић.
ЗАПИСНИК

Х1У111 РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕ
КРАЉЕВИНЕ ЦРНЕ ГОРЕ држаие 25. априла 1914. год.

Предсједавао
Предсједник Народне Скупштине,

Мило Дожић
Секретар,Мато Павићевић

Присутни су били г. г. Министри: Ри- 
сто Поповић, Љубомир Бакић, Петар Пла 
менац, Саво Вулетић и Гаврило Церовић.

Сједницу је отворио предсједник Мило 
Дожић у 9’/г часова прије нодне с на- 
поменом, да ће се записник прошле сјед- 
нице прочитати на идућој.

Прочитане су у изводу молбе и жалбе: 
Радоја Бојковића из капетаније луковске, 
Радосава Раичевића из из Озринића, 
Крста и Ђура Кнежевића из капетаније 
луковске, Борка Мићановића и друга 
сГоранског, Рада Гарчевића из Машнице, 
Маре Вукићевића с Ри]еке, Илије Кастра- 
товића из Пећи, Марице Љубића из Ше- 
кулара, Петра Поповића из Доње Мораче 
и Богдана Мартиновића с друштвом из 
Бара Краљских.

Молбу Маре Вукићевића издвојио је 
посланик Крцун Војводић.

Затим је прочитано питање посланика 
Илије Мијушковића. упућено на Мини- 
стра Правде, односно извршења пресуде 
Великог Суда у парници о грађењу шко- 
ле на Богетићима, — на шго му ]е Ми- 
нистар Љубомир Бакић одговорио, да ће 
наредити извршној власти, да дотичну 
пресуду што прије изврши.

Најпослије су прочитана извјешћа Ми- 
нистара: Правде и Унутрашњих Дјела о

дану када ће одговорити на појединепо- 
сланичке интерпелације.

Прије прелаза на дневни ред, Јанко 
Тошковић, Никола Јовановић и Мато Па- 
вићевић покренули су нитање о напла- 
ћивању државннх дажбина од народа на 
основу наредбе Министра Финансија, ко- 
јом се тражи, да се оне што прије поку- 
не од народа и то одједанпут. Они кри- 
тикују ту наредбу па налазе, да би их 
требало купити пропорционално за поје- 
дина полугођа, а не одједанпут за сва по- 
лугођа, јер се народ послије рата истро- 
шио и нема одакле дацију плаћати.

Министар Финансија Ристо Попови\\ од- 
говара, да се државне дажбине морају 
плаћаги, јер и држава мора одговарати 
својим обавезама. Држава је учинила од 
своје стране доста, што није наметнула 
нове терете народу, али и држава има 
својих обавеза, које мора на вријеме ис- 
пуњавати. Наредио је, да се државне 
дажбине наилаћују у оним мјестима, гдје 
је било могућности, да се реквизиција 
исплати, а у осталим мјестима наредио, 
да се сачека са наплатом државиих даж- 
бина.

Загим је посланик Томо Кажи\\ питао, 
кад ће Министар Правде одговорити на 
његово питање односно незаконитог и 
насилног ирекидања ранијег избора у ка- 
петанији љешанској, — на што му је Ми- 
нистар Љубомир Баки\\ одговорио, да је 
та ствар још у постуику судском, а да 
ће он порадиги да се рјешење ускори.

Прешло се на дневни ред: наставак 
претреса извјештаја одбора за молбе и 
жалбе.

Код претреса по молби типографа Пе- 
ра Вукчевића с друштвом, Крсто Јаблан 
износи разлоге, са којих би им требало 
или обезбиједити право на пенсију из 
пенсионог фонда или, ако то није могу- 
ће, да се држава постара за осигурање 
њихово и њихових породица оснивањем 
једног нарочитог фонда.

Министар Финансија Ристо Поповик 
налази, да би иницијатива за оснивање 
тога фонда требала да потекне од самих 
тих радника, изјављујући у име Владе, да 
је вољан, да их у томе, у колико је мо- 
гуће, помогне.

Послије изјаве Јабланове, да је задово- 
љан с изјавом Министровом, Скупштина 
је по овој молби усвојила извјештај од- 
борски, да се као посве разложна упу- 
ти Влади на призрење сасвим.

Одбор је даље предложио, а Скупшти- 
на је прихвагила ове одлуке:

1. ) да се молба Митра Николића с дру- 
штвом одбије;

2. ) да се Јефимији Микетића учитељи- 
ци, уважи у године службе за пензију 
вријеме од 1. сеитембра 1909. до 11. сеп- 
тембра 1911. год.;

3. ) да се Тодору Јокановићу иовиси 
пенсија са 300 на 600 перпера;

4. ) да се преко молбе Иване Радуно- 
вића пријеђе на дневни ред;

5. ) да се молба Иване Иличковића ире- 
поручи Владином нризрењу;

6. ) да се молба Јагоша Ђуровића од- 
бије;

7) да се молбе Васа Вукићевића, Ми- 
лете Алексића и Милутина Жугића упуте 
Влади на призрење сасвим; и

7) да се преко молбе Милосава Кастра- 
товића пријеђе на дневни ред.

По молби Арса Минића, односно ува- 
жења године службе, није усвојено од- 
борско мишљење, него је, на захтјев 
Министра Финансија, и ова молба као и 
све раније слично повраћена преко од- 
бора надлежном Министру с тијем, да се 
од молитеља прибаве погребне исправе.

Односно молбе Радомира Кривокапићз, 
послије дискусије, у којој су учествовали 
Никола Вучинић, Минисгар Правде Љу- 
бомир Бакић, Никола Јовановић и извје- 
стилац Саво Радуловић, одлучено је, да 
се и ова молба повраги надлежном Ми- 
нистру, да се о њој чуЈе мишљење Ми- 
нистарског Савјета сходно ранијој скуп- 
штинској одлуци.

По молби попа Тодора Комненића, 
Министар Финансија Ристо Поповић из- 
носи разлоге, са којих тражи, и пред- 
лаже, да се ово питање за сада одложи 
па да се рјешава заједно са осгалим 
питањима ове врсте.

Никола Јовановић одлучно је противан 
том захтјеву, налазећи да ову молбу треба 
сада ријешити и молиоцу уважити године 
службе зи пенсију као што је и у другим 
истовјетнимслучајевима, тако поступљено.

О истој ствари говорили су још и: Ми- 
нистар Правде Љубомир Бакић, Митар 
Вукчевић, Милисав Николић, Јанко Тош- 
ковић, Томо Кажић и извјестилац Саво 
Радуловић, али како претрес ио овом 
питању није био завршен, а показало се 
да у Скупштини нема кворума, то је иред- 
сједник Мило Дожић сједницу закључио 
у Уг часа послије подне, а идућу зака- 
зао за сјутра у 8 часова ирије нодне 
с продужењем истог дневног реда.

Секретар, Предсједник Нар. Скушитине, Мато Павићевић. Мило Дожић.



ЗАПИСНИК
М.И РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕ

КРАЉЕВИНЕ ЦРНЕ ГОРЕ држане 26. априла 1914. год.
Предсједавао

Предсједник Народне Скупштине,
Мило Дожић

Секретар,Крсто Поповић.
Присутни су били г. г. министри: ди- 

визијар сердар Јанко Вукотић, Ристо По- 
повић, Љубомир Бакић, Петар Пламенац, 
Саво Вулетић и Гаврило Церовић.

Сједницу је отворио предсједник Мило 
Дожић у 9 часова прије подне с напо- 
меном, да ће се записник прошле сјед- 
нице ирочитати на идућој.

Прочитане су у изводу молбе и жалбе: 
Милића Мијатовића с друштвом из ка- 
петаније луковске, Сељака Боричана из 
капетаније планинопивске, Перка Вујоше- 
вића из капетаније горњо кучке, Станише 
Карацића из Петњице, Душана Радиче- 
внћа из Пљеваља, Мијајла Мињића из 
Мартинића, Јеврема Вучењића с Цетиња, 
Рака Дедића из Брскуга, Завише Попо- 
вића с друштвом из Цуца, Радована Пан- 
товића из Берана, Љубице Вукотића из 
Никшића и Илије Миловића из истог 
мјеста.

Милисав Николић издвојио је жалбу 
Милића Мијаговића с друштвом.

Затим је прочитана интерпелација Ми- 
ла Церовића и другова упућена на Ми- 
нистра Унутрашњих Дјела, односно уки- 
дања државног расадника у Никшићу и 
преноса сточарског завода, као и интер- 
пелација посланика Николе Јовановића 
с друштвом, упућена на Министра Фи- 
нансија, односно наплате државних даж- 
бина од народа.

Молбе и жалбе упућене су одбору за 
исте на проучавање, а интерпелације до- 
тичним министрима на одговор.

Прије прелаза на дневни ред, Рад^ле 
Стаматовић тражио је, да Мннистар Ино- 
страних Д|ела одговори на његово пи- 
тање односно исплате испаше V Мокрој, 
— на што му је предсједник Мило До- 
жић одговорио, да је већ посредовао за 
што бржи одговор по том питању.

Прешло се на дневни ред: наставак пре- 
треса извјештаја одбора за молбе и жалбе.

Извјестилац Саво Радуловић прочитао 
је акт Министра Финансија. од јуче број
3960., којим је тражио, да се питање по 
молби иопа Тодора Комненића одложи, те 
да се рјешава заједно са свим оним ии- 
тањима, која је рјешавала комисија од- 
ређена за проучавање свих пенсија.

Послије говора Министра Финасија 
Риста Поповића Министра Унутрашњих 
Дјела Сава Вулетића, Николе Јованови\\а, 
предсједника Мила Дожића и извјести- 
оца Сава Радулови\\а, Скупштина је по- 
именичним гласањем са 28 против 19 
и 5 задржаних гласова усвојила захтјев 
Министра Финансија.

Затим је дат одмор од 10 минута.
Послије одмора, прешло се на пре- 

трес оних молба и жалба, које су поје- 
дини посланици издвојили за посебно 
рјешавање.

Пошто су поједини посланици гово- 
рили у корист издвојених молба и жалба, 
Скупштина је пак усвојила извјештај од- 
борски:

по молби Крста Дакића, коју је издво- 
јио посланик Митар Вукчевић;

по молбама Милисава Ковачевића и 
Анта Џиковића, које је издвојио посла- 
ник Станко Обрадовић;

по молбама и жалбама: Јована Рако- 
чевића с друштвом, Милисава Радовића, 
Вукосава Јовановића и Баја и Мушнке 
Влаховића, које је издвојио посланик 
Јанко Тошковић;

по жалби Бора Драгнића, коју је из- 
двојио посланик Радосав Бојовић; и

по молби Вука Минића, ко)у је издво- 
јио посланик Сава Ковачевић.

Што се пак тиче молбе Шћепа Кусту- 
дића, коју је издвојио посланик Мило Це- 
ровић, по његовом предлогу, прихваћеном 
са стране извјестиочеве, а и скупштинске, 
она је упућена Влади, да ју поново ироучи.

С)едница је закључена у 11% часа прије 
подне, а идућа је заказана за прекосјутра 
у 8 часова прше подне с дневним редом:

1. ) претрес извјешта)а одбора за по- 
сланичке иредлоге;

2. ) одговор Министра Иностраних Дјела 
на интерпелацију Саве Драговића и дру- 
гова о исушењу Скадарског Језера;

3. ) одговор Предсједника Министарства 
на интерпелацију Станка Обрадовића од- 
носно контролисања рачуна у капетанији 
језерско шаранској;

4. ) одговор Министра Иностраних Дјела 
на интерпелаиију Саве Драговића о зашу;

5. ) одговор Министра Унутрашњих Дје- 
ла на питање Шпира Глиговића о љекару 
на Велимљу, као и на питање посланика 
Саве Ковачевића о љекару на Грахову;

6) одговор Министра Правде на ин- 
терпелацију носланика Николе Вучинића 
односно крштенице Јована Пламенца, као 
и на интерпелацију истог односно убиј- 
ства Уса Маровића; и

7.) одговор Министра Просвјете и Цр- 
квених Послова на питање посланика

Шпира Глиговнћа односно градње куће 
у Косијереву, као и на питање посланика 
др. Филипа Добречића односно основних 
школа у Бривској Гори.

Секретар, Предсједник Нар. Скупштине, Крсто Поповић Мило Дожић
ЗАПИСНИК

I РЕДОВНЕ СЈЕДНИДЕ НДРПДНЕ СКУПШТИНЕ
КР.АЉЕВИНЕ ЦРНЕ ГОРЕ држане 27. априла 1914. год.

Предсједавао
Предсједник Народне Скупштине,

Мило Дожић
Секретар,Мато Павићевић

Присутни су били г. г. Министри: ди- 
визијар сердар Јанко Вукотић, Ристо 
Поповић, Љубомир Бакић, Петар Пла- 
менац, Саво Вулетић и Гаврило Церовић.

Сједницу је отворио предсједник Мило 
Дожић у 9 часова прије подне.

Прочитана су без примједбе нримљени 
записници ХБУП, ХБУШ и ХШХ редов- 
не сједнице.

Прочитани су два Указа Његова Вели- 
чанства Краља Господара по предлозима: 
о помоћи Стани Јовићевић и о ослобо- 
ђењу војних обвезника од обавезног рада 
за 1913 год.

Читање указа саслушано је стојећи и 
попраћено са бурним: „Живио!“

Прочитане су у изводу молбе и жалбе 
Рада Марковића из Берана и Авда Идри- 
зовића из Бијелог Поља.

Прочитано је питање посланика Шпи- 
ра Глиговића, упућено на Министра Војног 
односно производства потпоручика Аћи- 
ма Кнежевића у чин поручика.

Предлози су упућени Финансијском 
Одбору, молбе и жалбе одбору за исти 
на проучавање, а питање дотичном ми- 
нистру на одговор.

Најпослше су прочитана два извјешћа 
Министра-Предсједника о дану одговора 
на питање посланика Василија Жугића и 
на иитање посланика Саве Ковачевића.

Прије прелаза на дневни ред, посланик 
Никола Јовановић тражио |е, да се за 
идућу сједницу стави на дневни ред 
интерпелација његова с друштвом одно- 
сно наплате државних дажбина од народа.

Предсједник Мило Дожић, одговара- 
Јући Јовановићу, изјавио је, да ће удо- 
вољиги његовом захтјеву.

Прешло се на дневни ред: претрес из- 
вјештаја одбора за предлоге посланичке.

Извјестилац одборски је Иван Брајо- 
вић, који чита извјештаје по појединим 
предлозима.

Одбор је нредложио, а Скупштина 
усвојила:

а) да се препоруче Краљевској Влддм 
ови иредлози посланички: Јока ГоЈНића 
с друштвом о грађењу пута Суторман— 
Цетиње; Мата Грдинића о градњи колског 
пута Колашин—Поља—Бијело Поље и 
мосту на ријеци Тари; Ђура Вучинића и 
Вукашина Божовића из 1911. г. о нуту 
к манастиру Ћелији и о путу Вранићске 
Њиве—Дрезга; Стева Лопичића и Мила 
Драгојевића о путу Рваши—Каруч— 
Додоши; Јована Радојичића о градњи 
моста на ријеци званој „Широка Улица“; 
Саве Драговића о припомоћи за градњу 
моста на ријеци Морачи; Тома Кажића 
с друштвом о градњи пута Добрска Пло- 
ча—Загарач; Саве Драговића о нуту кр 
чанику од Манастира Мораче до Јаворја 
и од Рашкова Луга до Црквина; Гаврила 
Церовића с друштвом о градњи нута 
Никшић—Шавник—Пљевља и моста на 
Тари, о спа)ању путевима Жабљака и 
Боана са тим путем, као и о подизању 
модерних и солидних мостова за ПЈешаке 
у Тепцима на Тари и Пренћанима, а тако 
и мостова на ријекама Тушини и Комар- 
ници код Боана;д-ра Николе Шкеровића 
о помоћи Љубици Шкеровића и Мата 
Грдинића о помоћи општини бјелоје- 
вићској;

б) да се Јованки Лабан, чију је молбу 
узео за предлог Зарија Вуковић, даде 
припадајући дио мужевљеве пензије и да 
јој се неиздата пенсија што прије издаде;

в) да се Анђелији Вукотићевој, чију је 
молбу узео за предлог Крсто Јаблан, у- 
важи у године службе за пенсију вријеме 
проведено у школи Књагиње Јоланде на 
Цетињу, као и вријеме проведено у оп- 
штинској женској основној школи у 
Никшићустим, да накнадно унесе у пен- 
сиони фонд 5% плате;

г) да се — по предлогу Николе Јова- 
новића односно градње моста на ријеци 
Морачи у „Међурјечју" — одобри кредит 
предвиђен предрачуном за градњу тог 
моста из буџета за текућу годину, пошто 
је тај кредиг мали и незнатан, према не- 
опходној потреби која се за тај мост 
осјећа;

д) да се пријеђе на дневни ред преко 
предлога: Ђура Вучинића и Вукашина Бо- 
жовића из 1911 г. односно водовода Дани- 
лов-Град--Спуж,иоштојеобухваћен пред- 
логом Ивана Брајовића и другова, који при- 
једлог је ријешен на XXX. редовној сјед- 
ници ове године; Радосава Бојовића од- 
носно зајма за довршење школске зграде 
у Жупи; Јанка Тошковића и д-ра Филипа 
Добречића, да пасоше издаје министар-

ство унуграшњих дјела; Радосава Бојо- 
вића о смањивању закупнине земаља ма- 
настира Жупског и Митра Вукчевића по 
молби Луке Јововића односно ослобођења 
илаћања трошкова учињених око лије- 
чења у Пастеровом Заводу у Нишу;

ђ) да се предлог Ђура Вучунића и Ву- 
кашина Божовића из 1911 г. о отварању 
поштанско-телеграфске станице у Спужу 
нрепоручи Министру Унутрашњих Дјела 
на призрење;

е) да се Милисаву Грујићу, чију је молбу 
узео за предлог Мато Грдинић, препо- 
ручи, да се обрати Министру Правде за 
парницу његова брата Вукајла; и

ж) да се — по предлогу Јакше Попо- 
вића о градњи пута крчаника Ножица 
—Брскут, као и двају мостова на ријекама 
Ножици и Брскуту — племе претходно 
споразумије, па у случају споразума, да 
се молбом обрати непосредно Министру 
Финансија и Грађевина за нрах, тељ и а- 
лат, као и за извјесну количину жита, 
ко|а би им се дала на одраду тога пута 
односно мостова, а да се таква молба 
озбиљно препоручи Краљ. Влади.

По нредлогу Станка Обрадовића по 
молби Љубице Шаулића, одбор је пред- 
ложио: 1) да се молитељка обрати не- 
посредно Министру Финансија за тражење 
пенси)е, а у случају незадовољства има се 
жалити Државном Савјету; 2) без обзира 
да ли ће молитељка добиги пенсију или 
не, да се препоручн Краљ. Влади, да у 
смислу чл. 78. Устава земаљског поднесе 
предлог Скупштини да јој се одреди јед- 
новремена помоћ, — штоје Народна Скуп- 
штина и усвојила с тим, да се ријеч „јед- 
новремена" замијени са „стална годишња" 
но предлогу Митра Вукчевића, са чиме 
се извјестилац, као и Влада, сложила.

Код претреса предлога Мага Павиће- 
вића односно иуштања из дома за умо- 
болне Или)е Мартиновића, Скупштина је 
усвојила одборски извјештај, са изјавом 
Министра Унутрашњих Д)ела Сава Вуле 
тића: да ће реченог Мартиновића доба- 
вити на Цетиње, подврћи љекарском пре- 
гледу и према утврђеном стању даље по- 
ступити. Скунштина је примила одборски 
извјешгај по предлогу Тома Кажића од- 
носно прем1ешта)а канцеларије канетанске 
с Корнета на средиште капеганије, те је 
донесена одлука, да се преноручи Влади 
на увиђај и извршење у смислу изјаве 
Министра Унутр. Д,ела Сава Вулетића.

Сједница је закључена у нодне, а идућа 
заказана за ирекосјутра у 8 часова прије 
иодне с нродужењем несвршеног дневног 
реда и:

1. ) претрес пројекта закона о Краљев- 
ској Влади и уређењу државних надле- 
шгава у начелу и појединостима; и

2. ) одговор Министра Фмнансија на ин- 
терпелацију Николе Јовановића и друго- 
ва односно наплате државних дажбина од 
народа

Секретар, Предсједник Нар. Скупштине,ОДато Д. Павићевић. Мило Дожић.
НЕСЛУЖБЕНИ ДИО

Дворскв и ципломатске вијести
— Њег. Величакство Краљ вратио 

се у петак са Ријеке на Цетиње.
— У суботу, иза одлагања сјед- 

ница Народне Скупштине Највишим 
Указом, г.г. посланици пошли су 
корпоративно у Двор гдје је, испред 
посланика, предсједник Нар. Скуп- 
штине, г. Мило Дожић заблагода- 
рио Његовом Величанству на пуном 
повјерењу и живом интересовању 
за рад Народне Скупштине. Њ. В. 
Краљ, захвалио је Народној Скуп- 
штини и изјавио из неколико пута 
Своје Највише задовољство на ње- 
ном патриотском и ревносном раду. 
Затим је Господар, пошто је осло- 
вио неке посланике, зажелио им 
срећан пут.

— Г. Петар Пламенац, Министар 
Иностраних Дјела, изјавио је, у 
име Краљевске Владе и своје, 
овдашњем италијанском министру 
г. Маркизу Негроту Камбиазу, са- 
учешће поводом земљотреса на 
Сицилији.

— Грчки министар, г. Евгениадес 
вратио се из иностранства на Це- 
тиње.

— Г. Лазар Мијушковић, наш 
посланик у Биограду, отпутовао је 
на своју дужност.

— Г. Константинидис, досадаш- 
њи отлравник послова грчког По- 
сланства, пошао је са Цетиња.

— Г. Алексеј М. Сукотин, доса- 
дашњи секретар руског консулата 
у Сарајеву, именован је аташеом 
при овдашњем Царском Руском 
Посланству. Г. Сукотин је неки дан 
допутовао на Цетиње.

Цетиње, 5 маја
У суботу, 3. овог мјесеца указог. 

Њ. В. Краља, сједнице Народце 
Скупштине која се састала у првн 
редован сазив 29 јануара 1914, Од. 
ложене су до 3 августа о. г. По- 
слије рада од више од три мјесеца, 
народни посланици могли су се ра- 
зићи задовољни ресултатима свога 
рада, јер су потпуно оправдали ве- 
лике наде које су у њих полагане.

Новоизабрана Скупштина кадсе 
је састала, имала је пред собом ва- 
жан, тежак и патриотски задатак. 
Она је нашла земљу, послије сређ- 
них рагова, у новим и измијењеним 
приликама којима је требало одго- 
ворити у духу времена. Нове по- 
требе тражиле су и нове реформе. 
Њих је Његово Величанство Краљ 
у Својој Пријестоној Бесједи иста- 
као живо и убједљиво, а Народна 
Скупштина, са патриотизмом који 
јој служи на част, прихватила их 
одушевљено у својој адреси. Не 
заустављајући се на ријечима и обе- 
ћањима, она је оправдала наде ко- 
је је Његово Величанство изразило 
с оптимизмом, и привела у дјело 
један велики дио програма који је 
себи предузела.

У првом реду, она је извршила 
један акт пиетета према сјенима 
погинулих хероја који су оставили 
своје кости по бојиштима Арбаније, 
Санџака, Старе Србије и Маћедо- 
није, за ослобођење потлачене бра- 
ће, за част црногорског оружја и 
за славу српског имена. Народна 
Скупштина побринула се за не- 
збринуту сирочад и чељад погину- 
лих и за оне који су се вратили 
из рата као инвалиди. Донесен је 
закон, о помоћи војних инвалида и 
породица погинулих, умрлих или 
несталих војника за вријеме рата 
и у опште у вршењу војничке дуж- 
ности. Овим законом убрисана је 
многа суза.

Одмах иза тога, природно се пре- 
шло на рјешавање једног важног 
проблема, а то је насељавање ново- 
ослобођених крајева. Доношењем 
овог закона Народна Скупштина 
се одужила према живим борцима 
који не располажу с довољно има- 
ња или које биједа гони на зарадуу 
Америку, одакле су, тако свјесно 
и тако радо, похитали на крвава 
разбојишта, на Господареву про- 
кламацију. А у исто вријеме, овај 
закон који ће ријешити питање 
емиграције, обрађивањем запуште- 
них и опустјелих предјела, донијеће 
земљи знатних финансијских и по- 
литичких предности.

Водећи бригу о олакшању по- 
ложаја нашег сељака који се тако 
својски залагао у крвавим бојевима 
и мушки и патриотски вршио своју 
дужност, Народна Скупштина до- 
нијела је закон о пречишћавању ро- 
кова одређенијех законом о мора- 
торијуму од 22 септембра 1912 г. 
Њим је рок плаћања за дужне 
земљораднике обустављен до 30 
јуна 1914 закључно.

Са законима о чиновнидима гра- 
ђанског реда, и затим о Краљевској 
Влади и о уређењу државних над- 
лештава ударени су нови и здрави 
темељи правилном функционисању 
државне управе.

Исто тако, није пропуштено да 
се обрати најживља пажња народ- 
ној просвјети, и то најјасније свје- 
дочи закон о измјенама и допу- 
нама у закону о народним школама 
од 2 фебруара 1907 године. ГБиме 
је регулисано учитељско питање, 
врло важно по просвијећеност на- 
ших широких слојева, и стављајући 
учитеље у боље и сигурније мате- 
ријалне услове, омогућио им је да 
се посвете своме задатку и да врше 
своју дужност у свима васпитним 
и просвјетним правцима. Осим тога, 
праведно је уређено законом пп- 
тање о државним стипендистн-М 
тако да можемо кроз кратко ври- 
јеме очекивати један лијеп број мла'



дИХ и изабраких људи који ће по- 
стати сарадници на општем напретку 
своје земље.

Затим, истовремено, вођена је 
брига о унапређењу државних фи- 
нансија и прихода, а разумљиво, у 
првом реду о најпречим финансиј- 
ским потребама земље. Несташица 
ситногновца изазвала језаконо кова- 
њу сребрног, никленог и бронзаног 
новца, док закон о монополима отва- 
ра нова средства државних прихода 
и својим одређењима сузбија кри- 
јумчарење које толико штети др- 
жаву. Затим, са законом о држав- 
ним смјестиштима вођен је рачун 
о нашим трговцима, и Народна 
Скупштина им је најпредусретљи- 
вије изашла у сусрет. Почетак ства- 
рања индустрије и експлоатисања 
природних блага у земљи, учињен је 
доношењем закона о давању повла- 
стице г. Ј. Коцареу, индустриалцу 
из Хага, за експлоатацију петролеј- 
ског мајдана „Смрдеж“.

Народна Скупштина није се рази- 
шла прије него што је свршила је- 
дан од најважнијих послова, а то је 
доношење финансијског закона и бу- 
џетаза19141., и тако осигурала пра- 
вилнофункционисање државнихфи- 
нансија за општи напредак земље.

Најзад, Народна Скупштина, ува- 
жавајући напоре и заслуге наших 
ратника, изгласала је закон о осло- 
бођењу војнпх обавезника од оба- 
везног рада за 1913..

То би био кратак ресиме скуп- 
штинског законодавног рада. Али 
треба истаћи да се, у току овог са- 
зива, Народна Скупштина доти- 
цала и третирала још много дру- 
гих различитих питања, и у свима 
показала се достојанствено, заузи- 
мајући вазда исправно становиште.

Радитога, понављамо још једном, 
она је оправдала оно повјерење 
које јој је Његово Величанство 
изразило у Пријестоној Бесједи; она 
је одговорила обећањима своје Ад- 
ресе, и у сагласности и сарадњи са 
Краљевском Владом, завршила свој 
први сазив, пун најбољих успјеха и 
ресултата.

Његошвва прослава у Прагу
Праг 26. априла 

Југословенска националистичка омла- 
дина ни|е могла да изабере љепши мо- 
менат за свој иступ пред југословенску 
а и чешку Јавност, него прославом Ње- 
гоша, пЈесника својих тежња и својих
осјећаја.

23. априла прослављена је у Прагу сто- 
годишњица од рођења Петра II. Петро- 
вића Његоша. У|едињена |ужнословен- 
ска омладина: Срби, Хрвати и Словен- 
ци, нијесу жалили труда да ирослава 
испане што сјајније, у чему су потпуно 
успјели. Наша омладина уложила :е мно- 
го труда у припремању, н гу манифесто- 
вала не само сво|у успјешност и смисао 
за овакве ирославе, већ и своје нацио- 
налне осЈећаје, осјећа|е заједнице и брат- 
ства. И прослава Његошеве сгогодиш- 
и>ице није била нрослава само српска, 
већ југословенска, једнако близа Сло- 
венцу као Хрвату, Хрвату као Србину. 
Његош је постао једна од оних ријетких 
личности, која све јужне Словене, осим 
Вугара, веже. Његошева идеологија, на- 
ционална, постаје водиља наше омладине.

„Не пита се ко се како крсти, но чија 
му крвца грње душу“, „брат је мио, које 
вјере био“, „Лактом вјере глуиост чојка 
мјери“ и т. д. Па онзј велика национал- 
ни патриотизам, моћно родољубље Ње- 
гошево, његово широко југословенско, 
управо славенско схваћање, изражено у 

■ веговим д|елима, па Његошев вјерски 
либерализам, моћ његове поезије, сила 
ЛикциЈе; све то постаје духовна својина 
наше цјелокупне југословенске омладине. 
Све то чини да се полако стварају нови 
термини и начела, везана за Његошево 
име. Већ се употребљава термин, „Њего- 
Шев национализам", „Његошевац", „Ње- 
гошева религија“ и т. д. Ловћенски Го- 
Ростас, иступа све моћније, све јаче. Ге- 
није Цетињског Владике купи око себе 
све више и више нашу ин гелигенцију и 
и ствара духовну заједницу њену, без 

бзира којему диЈелу нашега троименога 
народа ирипада.

Али нрашка прослава пошла је даље. 
Она је из јужнословенске манифестације 
прешла у словенску. Прослава је наишла 
на врло озбиљио поЈимање културног 
нначаја Његошеве стогодишњице и код 
браће Чеха. Они су ствар схватили тако

близу, тако својски и братски да би не- 
посвећени туђинац помислио да је Ње- 
гош њихов, да они приређуЈу свечаност. 
Ова констатација вриједи не само за ма- 
теријално помагање, да свечаност што 
боље усиије, већ и за њихово духовно 
учешће у прослави.

Чеси, а нарочито прашка општина и 
неколико виђенијих појединаца, нијесужа- 
лили ни труда ни материјалних жртава, 
да прослава што боље успије и да гости из 
Црне Горе и Србије што љепше и при- 
јатније проведу вријеме у чешкој прије- 
стоници, у лијепом, словенском Златном 
Прагу.

Депутацију из Црне Горе, (др. Шкеровић, 
народни посланик и управитељ гимназије, 
Војводић, управитељ хипотекарне банке, 
А. Јовановић, управитељ цетињских ос- 
новних школа), која је стигла 22. априла 
у 3 сата послије подне, срели су на 
станици представници академских дру- 
штава: српског „Шумадије“, хрватског 
„Хрват“ и словенских „Адрија“, и „Или- 
рија“, с великим броЈем омладине, са 
химном „Онамо, онамо за брда она“, и 
бурнимклицањем„Живјели!“. У име прашке 
оићине поздравио је деиутацију др. Вра- 
тислав Чарига, опћински виЈећник и по- 
знати пријатељ српски, у друштву са 
старим и снмпатичним словенским жур- 
налистом г. Ховорком, и г. Вањком.

На поздрав се захвалио г. др. Шкеро- 
вић, у име депутације.

Истог дана, у вече, стигла је велика 
деиутација из Биограда, на челу са г. 
Несторовићем, држ. савјетником и пред- 
сједником биоградске општине. У депу- 
тацији је био и г. Кумануди, проф. уни- 
верзитета, г. Здравковић, Миодраговић, 
Јањић и др. и три Сокола у српском 
соколском одјелу. Биоградска депутација 
била је одушевљено дочекана од стране 
омладине и иредставника општине. На 
поздравне говоре захвалио се г. Несто- 
ровић. Прије тога био је стигао у Праг 
и г. проф. др. Скерлић, који је нарочито 
дошао да држи предавање о Његошу.

23. априла у 9 сати у јутро, скупило се 
мноштво одличног грађанства и цијела 
наша омладина, у великоЈ сали репрезента 
ционог дома опћине ирашке. Предсједник 
„Шумадије“, г. Остојић, мед., поздравио 
је госте и чешке одличнике са добро- 
дошлицом. Међу осталим гостима видјели 
смо потпредсједника нар. ви|ећа чешког 
Прохупку, представника општине прашке, 
Шретера, старосту чешког соколског саве- 
за др. Шајнера, проф. университета др. 
Челоховског, нроф. Новака, проф. Кад- 
лена, др. Металку за клуб народне слобо- 
доумне странке (младочешке), заступнике 
Клофача и Хоца за нар. сонијалцу странку, 
за странку државоправну ред. Сохола и 
Мразика, др. Јона Халу са чешкословенску 
једноту. За тим је уз бурно поздрављање 
изабран за предсједника скупа, ректор 
чешког универзитета др. Мареш, а за 
подпредсједнике г. Несторовић и г. др. 
Шкеровић. ПослиЈе овога је г. ироф. уни- 
верзитета др. Махал, слависта, познати 
пријатељ наше омладине, одржао своје 
одлично и исцрпно иредавање о Његошу, 
на чешком језику.

Др. Јон Махал у исцрпивом, информа- 
тивном, нарочито за Чехе састављеном 
иредавању, приказуЈе поЈам Његоша и 
стање сриске литературе у његово доба. 
Оцртав његове карактеристичне ирте као 
књижевника и изнијев аутобиографске 
иодатке из његова живота, успоређује 
његов „Горски Вијенац" са Мицкијевиће- 
вим „Панем Тадеусем“ и Пушкиновим 
„Евгенијем Оњегином". Особито су били 
згодни цитати и? „Горског Вијенца" пре- 
ведени на чешки, из којих је чешка пу- 
блика могла разабрати пјесничку полетну 
мисаоност нашег Његоша.

Из проф. Махала проговорио је др. 
Скерлић. Његов говор немогуће је ре- 
продуцирати, јер је то био читав један 
програм погледа на литературу уопште 
са националног гледишта. Рекао је од 
прилике ово:

Лијепа је била идеја југословенске 
омладине која је приредила ову прославу 
Његуша у Прагу, жаришгу Словенства, 
Његош је био један од првих на Сло- 
венском Југу, који је развио идеју југо 
словенског културног јединства. Нијесмо 
се могли љепше одужити Његошу, него 
ирославити његову успомену иза дога- 
ђаја значајних и за евронску цивилиза- 
цију, баш када смо скинули клетву с ро- 
да и ослободили се ига гурскога. Зна- 
чајна је црта времена у којему је живио 
Његош, да су људи били препуштени 
сами себи и да су учили више из при- 
роде него из књига. За њега се може 
рећи, да се је учио теологији из звијезда. 
Његош је риједак примјер, како се мо- 
же дух ослободити. Он )е Један од пр- 
вих слободних мислилаца у нас, један од 
оних који је претекао своје вријеме и 
указивао путеве будућности; он Је био 
изразита индивидуалност која је импо- 
новала сваком, на и странцима који су 
нас онда смаграли варварима и дивља- 
цима. Он се није прикључио ни Једној ду- 
ховној школи свога времена, ни западња- 
цима као Доситије, ни романтицима. Он 
је био словенска душа и западни дух!

Он је национални пјесник који је изразио 
своју расу као Данте код Талијана, Шекс- 
пир код Енглеза, Мицкиевић код Пољака, 
Пушкин код Руса. Ни,е се само бавио 
поезијом, већ је као владика водио свој 
народ за наЈбједнијих прилика, пркосећи 
судби као хриди његове кршне домови- 
не. Он је, калуђер, први прогласио на- 
чело народности, ставио га над конфе- 
сијама: он је створио југославенску на- 
ционалну свиЈест. Величина Његошева је 
што он оста)е увијек нов и што се више 
развијамо, он постаЈе све модерниЈи. Ње- 
гош Је синтеза нашег народа, стопљене 
западне културе са словенском језгром.

Прије него је проф. Јанић заночео 
своЈе иредавање медицинар Остојић рече 
чешки ради присутних Чеха, да је бу- 
гарско друштво „Сеђанка" одбило на 
демонстративан начин позив на ову иро- 
славу, на да тим вруће поздравља ону 
неколицину Бугара, који су на забаву 
дошли.

Проф. теологије у Београду, др. Јанић, 
изнио је у сво,ем иредавању један нови 
духован нокрет, који он са гласовигим др. 
Николајем Велимировићем у Србији у- 
спјешно проиовиједа. Проф. |анић у глав- 
ном рекао ,е: Југослозенима је иотребито 
ј? гинство вјере, али не јединство да се 
католици ирикључе православнима или 
нразославни да се претоие у католике, 
него Јединство вјере, које би их повратило 
првим в ековима хришћансгва, к правом 
учењу хришћанства без бахатости цари- 
градског Фососа и неиогрешивости ваги- 
канске. Нема великог народа, који није 
створио самосталне народне цркве. Од 
Словена имамо само та, покушај код Чеха. 
Не треба ни византинизма, ни рефор- 
мизма, него гезФићо есс1е5Ја1е ш сарке е1 
ш шешћпб по примјеру Христа да пре- 
стане већ једном симони,а и трговина са 
црквом божјом. Не, „вјеруј да разуми- 
јеш“, већ „вЈеруј да вјерујеш“ треба про- 
гласити за девизу, јер вЈера не може доћи 
у сукоб са науком. У знаку вјере Хусове, 
љубави Његушеве и наде Штросмајерове 
урадимо за вјерско јединство Југа словен- 
ства, да створимо један народ не само 
у културном иогледу, већ и духовном.

Иза предавања је сликар Милова- 
новић уз гусле пјевао поједине моменте 
из Горског Бијенца таквом вјерношћу 
народног гуслара, да је на све ирисугне 
оставио неизбрисив утнсак. Затим су се 
читали многобројни брзојави из Био- 
града, Цетиња, Загреба, Љубљане, Мо- 
стара, Скоиља, Прилипа, Подгорице итд.

Српске гусле, као и предавања свих 
г. г. предавача била су пропраћена са 
бурним одобравањем препуне огромне 
дворане. Иза тога је сљедовало читање 
многобројнзх телеграма из свих крајева 
јужнословенских земаља. Послије акаде- 
мије био је заједнички, свечани објед, 
у част гостију из Црне Горе и Србије и 
представника академских друштава, при- 
ређен од ирашке опћине.

Г. г. др. Черни и Холечек, чешки пр- 
ваци, послали су Његовом Величанству 
Краљу са банкета овај поздравни те- 
леграм:

„Част имамо извијестити Ваше Вели- 
чанство о сјајном току прославе стого- 
дишњице великога Владике Рада у при- 
суству делегације црногорске и србшанске 
уз огромно учешће чешких кругова. Са- 
купљени на банкету учесници честитају 
Вашем Величанству, Великоме Насљеднику 
Владике Рада, прославу његову.“

Његово ВеЈфчанство Краљ захвалио 
је овим телеграмом:

„Најтоплије захваљујем Зама и госпо- 
дину Холечеку на љубазном извјештају, 
да је у славно/ пријестоници Чешке про- 
слављена стогодишњица од рођења Мо- 
јега претка Владике Рада. Необично сам 
радостан што је Златни Праг на тако 
лијеп начин одао признање пјеснику „Гор- 
ског Вијенца", те вас молим да код сви- 
јех учесника тога словенског културнога 
славља будете тумачи Моје трајне зах- 
валностиУ

НИКОЛА".
У вече је била забава са бираним про- 

грамом, у извођењу којега је узелаучешћа 
гђца Тројановска, онерска пјевачица гђца 
Слукова, чланица чешког народног позо- 
шта, познати Србин ијевач г. Зец који 
гостује у Прагу и кор југословенске омла- 
дине.

Улазак депутације из Бнограда и Це- 
тиња — посљедњих у богатој народној 
ношњи, — у огромну дворану, гдје је било 
преко двије хиљаде душа биране прашке 
интелигенције, био је поздрављен са ду- 
готрајним аплаузом и одушевљеним „жи- 
вио“ и „на здар“!

Послије концертног дијела, званице, 
преко 300 особа, уиутиле су се у другу 
салу, гдје је у част гости|у била при- 
премљена вечера.

Предсједник града Прага г. др. Грош 
поздравио је госте добродошлицом, на- 
гласивши, да Чеси треба да се уче од 
Срба љубави о самоиожртвовању за на- 
родне циљеве и идеале.

На здравицу г. Гроша одговорио је нред- 
сједник опшгине Биограда г. Несторовић, 
у име депутације из Србије, констатујући 
необичну, братску љубав с којом је у

Прагу дочекан, и нагласивши улогу Чеха 
као учитеља словенских; у име депута- 
ције из ЦрнеГоре захвалио се г. др Шке- 
ровић на тако сјајном дочеку, нагла- 
сивши културни рад чешког народа у 
Словенству и значај Његошеве прославе 
послије нобједоносног ослободилачког 
рата и освете Косова. За тим су држали 
одушевљење здравице г. др. В. Черни, 
г. Холечек — патријарх словенских нови- 
нара. Госп. др. Шајнер, староста чешког 
Соколства, говорио је у име „Сокола"; 
г. Остојић, др. Леонтић у име омлади- 
не, и т. д.

Послије је отпочела игранка, која јетра- 
јала до зо ре.

24. априла гости из Србије и Црне Горе, 
у иратњи г. др. Черног и г. Хлавачка, се- 
кретара Трговачке Коморе, на аутомо- 
билима које је прашка опћина ставила 
на располагање, прегледали су прашке 
знаменитости. У подне је био ручак код 
г. дра Черног, а у вече су гости позва- 
ни у позориште на оперу „Оњегин", а 
другог дана код др. Ховорке био је ру- 
чак. Гости су управо очарани љубазно- 
шћу и гостопримством браће Чеха, као 
и љепотама великољепног Прага.

Тако се прослава Његошеве стого- 
дишњице претворила у једну свечану ма- 
нифестацију словенског братства и љу- 
бави. Њемачке прашке новине, нијесу 
могле претрпјети да не изразе свој јед 
и да не подметну једној чистој културној 
нрослави политичке, панславистичке тен- 
денције. Чешко новинство које је живо 
пратило и коментарисало цио гок све- 
чаности, доносећи симпатичне чланке, 
одбило је енергично овај непријатељски 
атак њемачких новина.

Напуштајући Праг, сваки иосјетилац по- 
нио је најљепше успомене, захвалан 
братској предусретљивости браће Чеха, 
и нашој вриједној омладини, за свечану 
прославу стогодишњице Ловћенског Ге- 
нија.

ТЕЛЕГРАМИ
Српски рекрути

Биоград, 29 априла
Поводом вијести која је пуштена 

из Софије да су се побунили ре- 
крутовани војници из нових крајева 
и да је та побуна бида угушена 
оружјем; чак да је једна цијела 
чета била побијена у Ристовцу и 
Крагујевцу, — Пресбиро је овла- 
штен да најкатегоричније опровргне 
ове гласове који су измишљени из 
основа, —* Бечки Кор. Биро.

Софија, 4 маја
Усљед дубоког узбуђења пово- 

дом крвавих догађаја у Ристовцу 
и Крагујевцу гдје су многобројни 
маћедонски рекрути били пушка- 
рани, јер нијесу хтјели да положе 
заклетву као српски војници, — де- 
мократски посланик Наумов отпу- 
товао је у Биоград да тражи одо- 
брење да сам испита ствар.— Беч- 
ки Кор. Биро.

Грађанске и војне власги у Србији
Биоград, 30 априла.

Поводом интерпелације о неспо- 
разуму између грађанске и војне 
власти, — Г. Пашић одговарајући 
Драшковићу, вођи самосгалних ра- 
дикала, изјавио је да нема никаквог 
неспоразума између грађанске вла- 
сти и официрског кора. Само не- 
задовољници су могли то истаћи, 
док је влада задовољна са држа- 
њем официрског кора. Скупштин- 
ска већина примила је изјаву Г. 
Пашића с одобравањем. — Био- 
градски Пресбиро.

Конкордат између Србије и Ватикана
Биоград, 30 априла

„Самоуправа“ јавља да је изме- 
ђу Србије и Ватикана постигнут 
конкордат. Католичка српска црква 
има право да се служи словенским 
богослужењем, а службени језик 
између Свете Столице и Србије 
биће италијански. — Нарочити из- 
вјештај.

Делегације
Будим-Пешта, 1 маја

У Одбору за босанске послове 
аустријске делегације, министар 
предсједник гроф Штирк истакао 
је велике стратегијске и економске 
интересе босанских жељезница ко- 
је ће бити саграђене.



Устанак у Епиру
Беч, 2 маја

Арбанашкој Коресподенцији јав- 
љају са Крфа да се преговорима 
између Контролне Комисије и Епи- 
рота постигао споразум у више 
питања. — Бечки Кор. Биро“.

Пренк Биб Дода
Драч, 2 маја

Пренк Биб Дода стигао је ова- 
мо. — Бечки Кор. Биро.

Драч, 5 маја
Пренк Биб Дода вратио се у 

Скадар. — Бечки Кор. Биро.

Грнка Краљевска Породица у Солуну
Атина, 2 маја

Грчка Краљевска Породица от- 
путовала је за Солун. — Бечки Кор. 
Биро.

Солун, 4. маја
Јуче су стигли овамо Краљ, Кра- 

љица, Књаз Александар и Књаги- 
ња Јелена. Приређен им је свечан 
дочек. — Бечки Кор. Биро.

Швихина парнида
Праг, 3 маја

У парници коју је подигао за 
увреду части бивши посланик Шви- 
ха против Хелера, уредника „На- 
родних Листи“ ради једног чланка 
у којему се тврдило да је Швиха, 
за паре, потказивао полицији, — суд 
је ослободио Хелера, поштосу по- 
ротници једногласно изјавили да је 
Хелер доказао истину. — Бечки 
Кор. Биро.

Болест Франца Јосифд
Беч, 5 маја

Стање царевог катара и великих 
бронхија непромијењено. Кашаљ је 
мало попустио. Опште стање је 
задовољавајуће. — Бечки Кор. Биро.

Италијанска Флотила у Драчу
Драч, 5 маја

Књаз Вилхелм примио је у ау- 
диенцију књаза од Удине и офи- 
цире италијанске флотиле. — Бечки 
Кор. Биро.

Турски парламенат
Цариград, 2. маја

Парламенат је отворен пријесто- 
ном бесједом у којој се износи 
хисториат балканских ратова и из- 
ражава нада у срећну будућност 
Турске. — Бечки Кор. Биро.

Пут Ињаза Вида у Скадар
Драч, 2 маја.

Маршал Двора отпутовао је за 
Скадар да учини припреме за пу- 
товање Књаза Вилхелма у Скадар. 
— Бечки Кор. Биро.

Предсједник арбанашке владе
Драч, 2. маја

Туркан-паша, предсједник арба- 
нашке владе и министар иностра- 
них дјела, отпутовао је за Рим и 
Беч да конферише са министрима 
иностраних дјела. — Бечки Кор. 
Биро.

I Д-р ЈОВДН СКЕРЛИЋ ј
Биоград, 2 маја 

Д-р Јован Скерлик, књи-
жевник, професор универси- 
тета и народни посланик, ју- 
трос је преминуо. Скупшти- 
на у знак жалости одгоди- 
ла је своје сједнице до иза 
погреба. Смрт Јована Скер- 
лика завија српски Универ- 
ситет у црно. — Биоградски 
Пресбиро.

*
Лаконска вијест коју нам је жица до- 

нијела, била је једно тужно изненађе- 
ње. У својој краткоћи, она нам је јавља- 
ла један велики губитак који је неочеки- 
вано задесио срнску књижевност и срп- 
ски университет. Жалосна новост је била 
довољно рјечита да нас дубоко потресе 
и да нам даде осјетити да је из редова 
српских књижевника нестало једнога од 
првих, од најбољих, од оних који су во- 
дили и предњачили.

Још на Ђурђев-дзн одјекивала је звон- 
ка и борбена фраза Јована Скерлића у 
Прагу, куда је похитао на нозив југосло- 
венске омладине која прослављаше сто-

годишњицу од рођења Владике Рада. Ту, 
пред младим генерацијама, пред онима 
који долазе, својим стваралачким даром 
још јуче изазиваше слику Великог Пјес- 
ника и тумачаше дубоке мистерије његове 
душе и висину његовог пјесничког генија. 
Радин и неуморан, он обеђаваше ових 
дана један низ конференција по главним 
варошима Далмације, и у томе програму 
опет се налажаше предавање о Владици 
Раду чију личност је он умио евоцирати 
са њему прирођеном својственошћу. И 
мјесто да га видимо и на Цетињу, чита- 
мо вијест о његовој смрти, вијест која 
запренашђује, јер Јован Скерлић умире 
у пуној снази, у непуној четрдесетој го- 
дини, у највећем елану свога рада, ври- 
један као мало који од наших прошлих 
и садашњих књижевника, односећи са 
собом у гроб толико планова, толико 
ненаписаних дјела, толико спреме и еру- 
диције, и огромно много талента.

*
Он је несумњиво стајао на челу српске 

модерне књижевне генерациЈе као њезин 
први критичар, и ту дужност је вршио 
већ годинама на страницама Српског Књи- 
жевног Гласника, чији је био уредник и 
од којега је створио, уз сарадњу најбо- 
љих српских књижевника, наш најуглед- 
нији часопис.

Јован Скерлић дошао је иза покојног 
Љубомира Недића да заузме његово мје- 
сто које је ова| заузимао у српској кри- 
тици. И ако није имао солидност и ду- 
бину Недића, он је то замјењивао фор- 
мом својих блиставих састава, лијепом 
еластичношћу духа и једном интензив- 
ношћу рада у који је улагао мно- 
го труда и много темперамента, што га 
је знало одвести до субјективности у ње- 
говим суђењима. Недић је имао енглеску 
основицу, а Скерлић швајцарску, — и из 
тога се лако могу повуђи компарације и 
дедукције. Али, никако, нетреба сметнуги 
с ума да је Скерлић умро у часу кад још 
није био дао своју нраву мјеру, а нео- 
спорно је стајао на првом мјесту наше 
литературе. Ради тога, његова смрт је 
двострук губитак.

Треба само прочигати пола туцета ње- 
гових збирака есеја „Писци и Књиге" и 
видјети колики утицај је он вршио на 
српску књижевност. И ако извјесни ње- 
гови судови не могу издржати критику 
времена;иако је уносиоуњих многосубјек- 
тивности, и личних и политичких, — мора 
се казати да је он допринио и био један 
од највреднијих сарадника да срнска књи- 
жевност крочи у наиријед.

Његов рад на историји српске књижев- 
ности био је такође велик и од неоцје- 
њиве користи. Он је обрадио извјесне 
партије српске књижевности, уносећи 
много нових истраживања, података и 
погледа који, што је разумљиво, нијесу 
вазда били тачни. „Пмладина и њена 
књижевност (1848—1871, Изучавања о на- 
ционалном и књижевном романтизму код 
Срба)“ и „Српска књижевност у АТУП 
вијеку* спадају међу епохална дјела која 
су се у посљедње вријеме појавила.

Значајна је и његова студија „Јаков 
Игњатовић", о великом сриском роман- 
сиеру којега је Скерлић с иравом реха- 
билитовао. Овоме треба додати велику 
„Историју нове српске књижевности" коју 
је недавно издао и која иредставља је- 
дзн велики рад и ресултате његових сту- 
дија. Есеј о „Светозару Марковићу, по- 
ред свега сјајног стила, у суштини је 
нетачан.

Човјек од талента, рада, борбе и тем- 
перамента, у књижевности и у политици, 
— то је био Јован Скерлић. И над ње- 
говим и сувише рано ископаним гробом, 
мора искрено зажалити сваки љубитељ 
књижевности, а нарочито наша књижев- 
ност којој је принадао по своме дару и 
и по срцу; за коју је живио и коју је 
искрено волио.

Српски диппоматски указ.
Званичне „Српске Новине“ доносе овај 

велики дипломатски указ којим су по- 
стављени:у Министарству Иностраних Дјела: 

за секретаре прве класе Јован Т. Мар-
ковић, консул на расположењу; Љубомир 
А. Васиљевић, административни чиновник 
Жељезничке Дирекције у иенсији; Стеван 
Павловић, секретар друге класе Мини- 
старства Иностраних Дјела; за секретаре 
друге класе Димитрије Пејовић-Магази- 
новић, секретар треће класе Министар- 
ства Иностраних Дјела; Тихомир Попо- 
вић, секретар треће класе Краљевског По- 
сланства на Цетињу; за секретаре четврте 
клзсе Љубомир Бојовић, секретар пете 
класе Минисгарства Иностраних Дјела; 
Бранислав Марковић, секретар пете класе 
Минисгарства Иностраних Дјела; Д-р 
Илија Шуменковић, секретар пете класе 
Мннистарства Иностраних Дјела; Д-р Ми- 
лан Гавриловић, секретар пете класе Ми- 
нистзрства Иностраних ДЈела; за секре- 
тара пете класе Михаило Видаковић, пи- 
сар нрве класе Министарства Иностраних 
Дјела; за писаре прве класе Момчило

Јуришић, нисар друге класе шабачког 
првостепеног суда; Никола Јовановић 
свршени правник.у Посланству у Атини: 

за секретара четврте класе Јован Ду-
чић, секретар пете класе Краљевског По- 
сланства у Риму;у Посланству у Берлину: 

за секрегара нрве класе Др. Милутин
Јовановић, секретар друге класе истог 
Краљевског Посланства; за секретара 
четврге класе Милош Михаиловић, се- 
кретар пете класе истог Краљевског По- 
сланства; у Посланству у Бечу: 

за секретара прве класе Милан В. Ђор-
ђевић, секретар друге класе Краљевског 
Посланства у Цариграду;у Посланству у Букурешту: 

за секрегара греће класе Фотије А. Ста-
нојевић, вице-консул друге класе Кра- 
љевско Генералног Консулата у Будим- 
Пешти; у Посланству у Лондону:

за секретара прве класе Александар В. 
Ђорђевић, секретар друге класе истог 
Посланства;у Посланству у Паризу: 

за секретара четврте класе Радомир
Луковић, секретар нете класе истог По- 
сланства; за секретара четврте класе Д-р 
Михаило Глушчевић, секрегар пете класе 
истог Посланства;у Посланству у Петрограду: 

за секретара треће класе Милан Нена-
дић, вице-консул прве класе при послан- 
ству у Софији; за секретара четврте класе 
Јеврем Тадић, секретар иете класе По- 
сланства у Бечу;у Посланству у Риму: 

за секретара друге класе Јеврем Симић,
секретар греће класе Посланства у Пе- 
трограду; у Посланству у Софији:

за секретара четврте класе Димитрије 
Димитријевић, вице-консул друге класе 
Генералног Консулата у Солуну; за пи- 
сара друге класе Немања Вукићевић, док- 
тор социјалних наука;у Посланству у Цариграду: 

за секретара четврте класе Тодор Ри-
стић, секретар пете класе Посланства у 
Атини; за драгомана у рангу секретара 
треће класе Д-р Јанићије Димитријевић ; у Посланству на Цетињу:

за секретара пете класе Д-р Србољуб 
Марковић, писар друге класе Министар- 
ства Иностраних Дјела-,у Краљевском Дипломатском Заступништву у Арбанији:

за Дипломатског Заступника у рангу 
Генералног Консула треће класе Панта 
Гавриловић, консул на расположењу;у Дипломатском Заступништву у Каиру: 

за Дипломатског Застуиника у рангу
Генералног Консула треће класе Д-р Ми- 
лош Богићевић, секретар прве класе Краљ. 
Посланства у Берлину; за вице-консула 
прве класе Д-р Бошко Љубишић, секре- 
тар начелства округа ниротског;у Генералном Консулагу у Берлину: 

за Генералног Консула треће класе Д-р
Милан Шајиновић, секретар прве класе 
Министарства Инос граних Дјела; за вице- 
консула друге класе Д-р Станоје Михаи- 
ловић, секретар иете класе Министарства 
Иностраних Дјела;у Генералном Консулату у Бечу: 

за Генералног Консула треће класе Др.
Максим Димитријевић, секретар прве кла- 
се Посланства у Бечу; за вице-консула 
треће класе Ђорђе Јоксимовић, писар 
прве класе Посланства у Бечу;у Генералном Консулату у Будим-Пешти:

за вице-консула друге класе Др. Вели- 
зар Нинчић, секретар Министарства Фи- 
нансија;у Генералном Консулату у Букурешту:

за консула прве класе Добривоје Сви- 
локосић, секретар друге класе Послан- 
ства у Букурешту;у Генералном Консулату у Солуну:

за вице-консула друге класе Радомир 
Шапоњић, вице-консул треће класе истог 
Генералног Консулата;у Генералном Консулату у Цариграду:

за Генералног Консула треће класе 
Димитрије Чохаџић, драгоман Краљевског 
Посланства у Цариграду, у рангу секре- 
тара прве класе;у Консулату у Прагу: 

за Консула прве класе Јован Ј. Вучко-
вић, секретар Министарства Иностраних 
Дјела; у Консулату у Скадру:

за Генералног Консула треће класе 
Милан М. РакиК, секретар прве класе 
Посланства у Паризу;у Консулату у Трсту: 

за Консула ирве класе Д-р Милан Ђ.
Милојевић, консул на расположењу.

Познавањв Закона.
Саставили Живко Драговић и Љуб. Д 

Бакић. Цетиње 1914. 8° стр. 262. Цијена 
3 перпера.

Књига са горе иснисаним насловом, 
знатно је нопунила једну велику празнину 
у нашој правној литератури и одговорила 
једној осјетној иотреби. Писана јасно, 
прегледно и популарно, она ће у исти 
мах биги и једна приручна књига прав- 
нику, кондензујући у себи црногорско пра- 
в0> — као што ће пружити прилику сва- 
ком интелигентнијем грађанину да се у. 
нозна са основним правним принципима 
и законима; осим тога што ће у школи 
нослужити као један одличан уџбеник.

Пошто су г. г. писци но руским изво- 
рима В. Ј. Крјуковског и Н. Н. Товсто- 
љеса унутили читаоце у основне појмове 
права, остале три чегврти књиге посве- 
тили су црногорском праву, излажући 
црногорско државно нраво, грађанско 
право, грађански судски постунак, кри- 
вично право. кривични судски поступак, 
полицијско нраво, појам о финансијском 
праву и појам о међународном праву.

Садржавајући у себи концизно изне- 
сене елементе права са којима треба да 
се упозна сваки човјек који претендује 
на образовање, ова књига то омогућава. 
Ради тога, потребно је да је свако на- 
бави, јер ће у њој наћи и поуке и ко- 
ристи. Успјех који мора прагити ову ко- 
рисну, потребну и одличну књигу, биће 
у исти мах најбоље признање писцима 
који ће, овим издањем, много доприни- 
јети на подизању правне свијести у свима 
слојевима нашег друштва.

КЊИЖЕВНОСТ, УМЈЕТНОСТ, ПРОСвЈЕТА
Збор Матице Српске за друштвено 

просвјећивање и књиге за народ. При-
сутни: 10 чланова Књижевног Одјељен.а 
и 28 спољашњих чланова. Од корпора- 
ција заступа Савез Српских Земљорад- 
ничких Задруга секретар Савеза Лаза Хор- 
ват, а богословско друштво „Слога“ из 
Карловаца. Свет. Јовановић и Милан Стој- 
ковић, богослови.

Предсједник збора Р. Врховац отвара 
у 3 и по с. послије подне Збор и поздрав- 
ља присутне чланове говором у којем 
истиче важност посла којим се бави Збор. 
Каглашује да није оправдана скепса 
с којом се овај Матичин орган у неким кру- 
говима нашега друштва још увијек иреду- 
среће, јер успјеха већ сад има, а биће га 
ако будемо даље истрајно радили још и 
више. Моли проф. Св. Баницу да се прими 
неровођства за ову годину. Секретар из- 
вјештава да су лањске књиге за народ 
све растурене (85 000 примјерака) и да се 
могло растуриги још 10.000 да их је било. 
Што је Матица могла већ прве године 
показати овако лијеп успјех, греба захва- 
лити Савезу Срп. Земљорадничких За- 
друга и повјереницима који су се већи- 
ном сами јавили. Сад се спроводи орга- 
низација повереника у цијелој карловач- 
кој митрополији, те ће, мјесто досадаш- 
њих 400 повјереника мјеста, бити 1500, 
те се можемо надати да ће идуће године 
прођа књига за народ бити још већа 
(Извјештај овај узима се на повољно зна- 
ње). — Установљује се нрограм за народ 
за год. 1914. Секретар извјештава да се 
јавна предавања о којима је донесена од- 
лука на V сједници овога збора, нијесу 
могла снремити за прошлу јесен, али ће 
се за цијело шгампати за идућу преда- 
вачку сезону. Интерес за јавна иредаван.:! 
пробуђен је на много страна. Наводи 
укратко извјештај пароха К. Костића о 
нредавању у Опаву. (Извјештај о преда- 
вањима у Оиаву узима се на повољно 
знање). Гглавна тачка дневног реда је да- 
ља израда опћег програма књига за на- 
род која је одлучена на V сједници. Под- 
несена су три нова иредлога: 1. Предлог 
Савеза Срп. Земљор. Задруга о књигама 
економијске садржине, 2. предлог ново- 
садских љекара о књигама хигијенске са- 
држине, 3. предлог секретара МатицеСрп- 
ске о књигама за образовање сељачге 
жене. Први предлог је уиућен анкетн 
стручних економа на претрес, други ан- 
кети љекара из Угарске и Хрватске, тре- 
ћи Савезу Српских Женских Задруга. — 
Душан Ружић, учитељ новосадски, у ио- 
дужем предавању, разлаже нотребу ка- 
талога добрих књига за дјецу и израде 
нових књига које би одговарале потреби 
школских библиотека које су законом на- 
ређене, и предлаже да овај посао узме 
у своје руке Матица Српска, као најуглед- 
нији културни форум за то. Предлог је 
примљен и упућен на проучење анкети 
стручних педагога, књижевника и умјет- 
ника. Код евентуалија извјештава секре- 
тар да је на позив збора стигло два пр(- 
давања: К. Костића: Друштвено лросвје- 
ћивање и Ј. Удицког: Народно просвЈг- 
ћивање и наше културне установе с п°' 
гледом на митровачке просвјетне при- 
лике. Прво предавање је опширан рук°' 
пис и садржи, иоред историјског п|К 
гледа и читав програм како да се уС2 
нови на системагски начин рад око 
родног просвјеђивања. Друго иредавз



приказује просвјетне прилике у Митро- 
виии и рад и задатак културних установа. 
Збор је узео са задовољством и похва- 
1ОМ на знање оба предавања.

„Зора“. Срп. акад. друштво „Зора“ у 
Бечу, моли старе чланове „Зоре“ да у 
најкраћем времену пошаљуУправи „Зоре“ 
своје адресе ради позива на прославу 
50-годишњице која ће се одржати на 
Видов-дан као што ]е већ прије објав- 
љено. Адреса: Уегеш „2ога I. \Ујеп 11ш- 
уегбћаћ

Мићун М Павићевић: Стари мотиви. 
Књига Ш. Наши хероји, књига III. Изда- 
Ње књижаре М. Рашвајна 1914., Цетиње. 
8о стр. 30. Иијена 50 пара.

Г. Мићун М. Павићевић издао је јед- 
ну књижицу стихова који су исто тако 
добри као и посљедњи. Читају се лако и 
течно, и без сумње ће интересовати на- 
ше читаоце.

ДОМАЋЕ ВИЈЕСТИ
Нетачни гласови. Извјештени 

смо са више страна да извјесна го- 
спода проносе по иностранству 
вијести, како, тобоже, они имају 
неко право првенства на све шуме 
у Црној Гори. Са ширењем тих 
гласова они хоЋе да увјере и об- 
ману заинтересоване да се једино 
преко њих и њиховим посредством 
врше куповине шума у Црној Гори.

Овлаштени смо да изјавимо да 
су ови гласови потпуно нетачни и 
измишљени у врло провидној на- 
мјери, пошто на наше шуме још 
није нико добио икаква права.

За Споменик палим борцима на ска- 
дарском бојишту. Централни Одбор за 
подизање споменика и братске костур- 
нице палим борцима на скадарском бо- 
јишту, извјештен је из Шавника да је 
тамо образован пододбор који обухвата 
дурмиторску бригаду (пет капетанија). У 
иододбор изабрана су ова г.г.: за пред- 
сједника ком. Јован Жижић, за подпред- 
сједника Максим Топаловић, судија, за 
благајника Филии Бијелић, трговац, за 
секретара Љубомир Ј. Церовић, писар; 
за чланове: Ком. Вуле Кнежевић, поп 
Ј1ука Ђуровић, Вуксан Дедовић, пред- 
сједник суда, капетан Јоко Полексић, ка- 
нетан Никола Ружић, капетан Миљан Ја- 
кић, капетан Миливоје Караџић, Марко 
Кусовац, управник поштанско-телеграф- 
ске станице, Бошко Раичковић, учитељ, 
Димитрије Пекић, трговац, Ђуро Шћепо- 
вић, трговац, Сава Ку]унџић, трговац, 
Живко Радоњић, трговац, Обрад Јакић, 
нредсједник општине.
| Спасо Поповић. Пишу нам из Зете:
Спасо Поповић, студент III. разреда 

Духовне Академије, овијех дана, иза ду- 
гог и тешког боловања у Русији, пресе- 
лио се у вјечност. Покојник је рођен у 
Зети — селу Вуковцима. Свршио је че- 
тири разреда цегињске гимназије са од- 
ликом. Доиније је продужио школовање 
у Пакрацу, гдје је матуру положио тако- 
ђе са одликом. Послије положеног испи- 
та, повратио се је у своју домовину гдје 
је био постављен за учитеља у свом род- 
ном мјесту, коју је дужност вршио на 
задовољство претпостављених.

Покојник је био жељан да продужи 
школовање и кад је од Њег. Високопре- 
освештенства Митрополига г. Митрофаћа 
добио препоруку да ступи у Духовну 
Академију у Москви, упутио се тамо гд]е 
је са неуморним трудом и примјерним 
владањем достигао, да буде у први ред 
сво|их другова.

Покојник је био храбра срца, и пун 
жарког пагриотизма, ]ер је чим је Црна 
Гора објавила Турској рат, похитао из 
далеке Русије да се стави на жртвеник 
миле и драге домовине, и био је по- 
стављен према потреби за ПовЈереника 
Ирвеног Крста на Плавници. Ту дужност 
обављао је са највећом вољом, дочекујући 
ирногорске рањенике и болеснике и ука- 
зујући им братску његу и помоћ.

Колико је народ наде полагао у мла- 
Дост покојника, најбОЈве се могло видје- 
ти по великом броЈу покајника, који до- 
Ђоше из Зете, Љешкопоља, Подгорице, 
Љешанске Нахи|е, Вранине, Жабљака, 
Додоша и других мјеста.

Пошто су се окупили покајници, све- 
штеници: Филип Мајић, А. Драговић, 
Ш. Радичевић и М. Поповић извршили 
СУ помена а мјесни учитељ В. Радичевић 
опростио се је са покојником лијепим 
'Овором.

ИокоЈнику нека је лака црна земља, 
К°)У је жарко љубио, а међу нама вје- 
чан спомен! А. К.

'руштво за потпомагање заната и 
■рговине у Црној Гори. „Друштво за 
Јфтпомагање заната и трговине у Црној 

°РИ“ снабдјело је и упутило ионово се- 
Дам ђака на изучавање у иностранство, и 
т°: Вожа Ф. Мартиновића, Риста С. Шпа- 
-1ијера, Пегра Јовановића, Василија С. 1 о- 
мића, Пера Рубежанина, Душана Томића
11 Матана Раичевића.

Посљедњи је добио од Њег. Високо- 
преосвештенства Предсједника Црвеног 
Крста помоћ у износу од перп. 60.

Друштво има на страни своје повјере- 
нике који дјецу см ештају, пазе и упућују. 
О дјеци води се стална брига и надзор, 
директно и преко повјереника.

Да би Друштво могло агилније радити 
на своме програму, ради се на осни- 
вању Пододбора Друштвених који би 
сабирали чланарину (за редовне чланове 
по 4, за осниваче по 10' перп. подишње, 
а за добротворе 150 перп.) и прилоге, те 
препоручивали Друштву добру дјецу, које 
би, према своме позиву, о њој водио 
даљњу бригу.

Друштво ће одржати своју Годишњу 
Скупштину у сриједу 21 маја; те се на- 
дати да ће се грађанство, уважавајући 
Друштвени циљ, одазвзти са чланарином.

Нове установе у Пљевљима. Саоп- 
штавају нам из Пљеваља да је тамо 
основано пјевачко друштво „Братство“, 
а ради се и на оснивању једне стрељачке 
дружине. Покренута је такође мисао да 
се оснује један сиротињски фонд.

Фонд основне школе у Вилусама. 
Од Срба из Америке фонд је примио ове 
братске прилоге:

Од Друштва „Српска Просвјета“ (Лок) 
и Друштва „Српско-Црногорског" (Бјут 
Монгана) добротворне помоћи по иер- 
пера 50.

Наш мјештанин г. Видак Булајић ску- 
пио у Чикагу перп. 100; имена прилож- 
ника објавићемо накнадно.

По перп. 50 приложише: Сава и Стоја 
Кешељевић из Вилуса, уписавши за до- 
бротвора свог нок. сина Николу, поги- 
нулог на Бардањолту; Стоја С. Булајић 
из Вилуса на своје име.

По перп. 10 г. Божо Ћатовић, трго- 
вац из Рисна; по перп. 2 г. Дионисије 
Миковић, игуман манастира Бање у Боки.

Укупна сума фонда износи перпера 
2.024-20.

Браћи у Америци и осталим прилож- 
ницима Одбор изјављује, у име своје и 
сиромашних ученика, најтоплију благо- 
дарност.

Пљеваљски муслимани и просвјета.
Као што нам наш дописник из ПљеваЈва 
|авља, тринаесторица муслиманских мла- 
дића посјећују гимназију, а по свој при- 
лици, тај број ће се још повећати. Међу 
пљеваљским муслиманима постоји велико 
расположење да шаљу дјеиу у основну 
школу и наскоро ће почети упис дјеце 
за наредну школску годину. Осим тога, 
ради се на оснивању једног вечерњег 
аналфабетског курса за одрасле мусли- 
мане.

Уређење Пљеваља. Пншу нам из Пље-
ваља:

На уређењу вароши живо се ради. У 
општински буџет, као што сазнајем, уне- 
сене су извјесне своте за регулациЈу и 
насип главнијих улица, те је овај рад већ 
огпочео. Доцније ће се порадити и на 
уређењу чаршије да се мјесто садашњих 
дрвених дућана са ћепенцима подигну 
нови који би били зидани од тврдог ма- 
теријала.

ПЈвеваљска Читаоница. Како нас из- 
вјештавају, у ПЈвевљима је основано дру- 
штво ПЈвеваљске Читаонице, чија су пра- 
вила потврђена од надЈ|ежне полицијске 
власти.

На конституирајућој главној скупштини 
изабрана је управа у коју су ушли: за пред- 
сједника, М. Рамадановић, в. д. обласног 
управитеља; за потпредсједника, Муфтија 
Шећеркадић; за секретара, Вл. Нешко- 
вић, наставник гимназије; за књижничара, 
М. Делевић, члан обласног суда;за бла- 
гајника, Урош Милинковић, порезник; за 
економа, М. Куртовић, учитељ; за од- 
борнике, В. ЂенисиЈевић и Омер-бег Сел- 
мановић, трговци.

У надзорни одбор изабрани су: све- 
штеник Саво Вукојичић, Ахмет Корјенић, 
трговац и В. Ђурић, шеф Филијале Ник- 
шићске Штедионице.
| Ђуро Јошов Мартиновић. Ђуро Јо- 

шов Мартиновић из Бајица, ђак Во|не 
Академије у Биограду, преминуо је тамо 
послије кратког боловања. Према извје- 
штају који је стигао ожалошћеним ро- 
дитељима, покојник је био први ђак из- 
међу 380 другова. Тим више је за жаљење 
што је покојника покосила смрт у цви- 
јету младости, спријечивши га да не стане 
у службу Отаџбини која је с правом од 
њега много могла да очекује.

Вјечан му помен!

Читуља
| Јово Ковачевић. 28 априла преми- 

нуо је у Биограду Јово Ђ. Ковачевић, 
уредник „Босне“.

! Адолф Рушнов. У Загребу је преми- 
нуо Адолф Рушнов, вијећник стола сед- 
морице. Био је велики правни стручњак 
и познат у хрватској правничкој литера- 
тури.

Иво Граховац Рјечанин. У хрват- 
ском Приморју умро је хрватски пјесник 
и новинар Иво Граховац Рјечанин. Он је 
много година уређивао „Ријечки Гласник"

и у њему будио хрватску свијест на С. 
Ријеци. Издао је и неколико збирака до- 
брих ијесама. Особито се истицао пишући 
чакавштином.

Званични огласи

ЧИТАНКА
за I. разред основних школа
оштампана је и може се добити 

код свих књижара у Краљ. Црној 
Гори.

Број 202. Из канцеларије Управе 
Државне Штампарије, 15. марта
1914., Цетиње.

Свима Акционарским и ОсигуравајуЋим 
Друштвима у Краљевини Црној Гори.

У вези чл. 45. тач. 1. Правила 
за извршење закона о таксама го- 
тов је:

Таксени Регистар
Цијена 12 перпера.

и може се добити код ове Управе, 
а коме је наручније може исти нару- 
чити преко књижара у земљи.

Према ријешењу Краљ. Министар- 
ства финансија и грађевина од
7. марта т. год., број 2068., позивају 
се заинтересовани да Таксени Ре- 
гистар набаве, јер су у исти оба- 
везни уводити таксу почев од
1. априла ов. год.

Број 201. Из канцеларије Управе 
Државне Штампарије, 15. марта
1914., Цетиње.

ПГчтПЂП У недјељу 25. маја ов. год. 
'-/ЦЈЛНЛ. Министарство војно ће пу- 
тем јавне лицитације продавати разне 
артикле војне: одјеће, обуће, кужинар. 
и трпез. посуђа, коњске орме и др. ства- 
ри, које су биле на упогреби прописни 
рок и као такве и неироиисне за војску 
избачене из даље употребе.

Истог дана и у исто вриЈеме иродава- 
ће се и отпаци, (стризе) који су при кро- 
јењу вој. ол:еће оставали од разног сукна.

Лицитација ће се означеног дана одр- 
жати од 9—11 сати прије иодне у канце- 
ларији Администр. слагалишта у Војном 
стану.

Црногорски држављани, који желе ли- 
цитирати имају унапријед пред комисијом 
за лицитацију, као кауцију, положиги у 
готовом новцу за стризе нерп. 200, а за 
све остале перп. 500, а страни државља- 
ни два нут више.

Кауција се неће полагати комисијп у 
новцу, него у место овога писмени акт 
од којег новчаног завода у земл>и, у ко- 
јему ће бити назначено, да је лицитант 
положио тражену суму, или да за њега 
новчани завод гарантује.

Које количине се продају појединих 
артикала, каквоћа тих артикала и начин 
исплате коју је купац обавезан извршити, 
као и друге детаљне услове може ко же- 
ли видјети за вријеме канцеларијских ча- 
сова у дотичном Слагалишту од 20. ов. 
мј. па до дана лицитације.

Министарство војно задржава за себе 
нраво да их не уступи ни понудиоиу нај- 
више цијене ако ова не буде за мини- 
стаоство повоЈвна.

Број Р. 2878—0.1645. Из канцеларије 
администр. одсјека Министарства војног 
11. априла 1914., Цетиње. 5,6

Поштанско-Телеграфском 
\_/1ЈсЧаЈ. Одјел>ењу Министарства 
Унутрашњих Дјела иотребан је један ге- 
леграфско-телефонски механичар. Онај 
који би зато мјесто компетовао треба да 
испуњава ове услове:

1) да има свједоџбу, да је у којој те- 
леграфско-телефонској радионици изучио 
механичарски занат;

2) да има свЈедоџбу, да је на|мање три 
године радио у којој телеграфско-теле- 
фонској радионици као механичар, у којој 
се израђују и оправљају и Хугови ана- 
рати;

3) да има свједоџбу о добром владању;
4) да зна српски језик, а при том још 

и њемачки или француски. Плата ће му 
бити као контрактуалном чиновнику до 
3000 перпера годишње.

Првијенство ће имати Срби и Хрвати.
Молбу и документе треба упутити на 

Поштанско-Телеграфско Одјељење. Пе- 
тиње.

П. т. број 5922. Из Техничког Одсјека 
Поштанско Телеграфског Одјељења Ми- 
нистарства Унутрашњих Дјела, 28. априла
1914., Петиње. 1,4

Ст1РЧЛ1 На 0СН0ВУ чл- 4- и 5 за" 
Ч<1Ј. кона о парохијском све- 

штенству, овијем расиисује се стјечај на
упражњене парохије:

Пошћенско-Комарничку у Дробњацима; 
Липовску у Морачи;
Прекобрдску у Морачи;
Величку у Васојевићима; и 
Међурјечку у Ровцима.
Молбе са односним документима кан-

дидати имају упутити овој Консисторији 
најдаље до 15. јуна ове године.

Бро.| 450. Из канцел. Консисторије Ник- 
шићске, 26. априла 1914 г., Никшић. 1,3

Службеки огласи
ОГПАС Ријешењем овог Краљ. Обла- 

Ј 1мч^. СНогСуда од данас, број доњи, 
донешеним на основу чл. 659. и 660. Општег Имо- 
винског Законика, Аблах Садиков Лукачевић, 
трговац из Подгорице, ослобођен је старатељ- 
ства, под којим је био стављен рјешењем истог 
суда од 17. новембра 1911 године, број 6171., 
публикованом у 51. броју „Гласа Црногорца", од
26. новембра 1911 год., те је од данас Лукаче- 
вић пуноправни власниксвоје имовине, којом мо- 
же самостално управљати.

Број 1393. III—1911—80.
Подгорица, 16. априла 1914 год.

— Краљ. Обласни Суд — 
за предсједника, — судија,

бр. 244, 2,3 П. А. Пејановић

Судски позив. спФср°у^^“иоћ
павлићима, прије, око 17 година, отпутовао је у 
Варну, за којега је Новка Живаљевић истакла 
пред судом, да је прије три године умро нео- 
ставив послије себе ни мушке ни женске дјеце, 
те се она јавља као једини правни нашл>едник.

Рјешењем Обласног Суда од 17. марта 1914 го- 
дине, број доњи, донесеним на основу наређења 
чл. 665, 666, 667, 668, 674, 678, 682 и 683 Општег 
Имовинског Законика, наређено је надлежном 
капетанском суду, да инвентарише цјелокупну 
покретну и непокретну Живаљевићеву имовину 
и истом да постави старатеља, који је то и учи- 
нио и старатељем одредио Бошка Агичина Ве- 
ковића с Фрутака.

Сагласно реченом рјешењу Обласног Суда, 
овим се поменути Живаљевић позива, да се нај- 
дал>е за годину дана, рачунајући од дана публи- 
кације овог позива, пријави Обласном Суду, 
иначе ће „суд издати изјаву о смрти његовој" и 
ријешити питање о нашљедству његове заостав- 
штине.

Бој 1026. IV—1914—88.
Подгорица, II. априла 1911 год.

— Краљ. Обласни Суд — 
за предсједника, — судија,

бр. 245, 2,3 П. А. Пејановић

Г1ГЛ7)1ЛЕ) —Ријешењем потписатог суда 1 * 1 2 3 4 'ОгПЈ. од данас број доњи, Петар 
Радосавов Ђуровић из Грлића у Бјелопавлићима 
стављен је под суд, за дјело из § 220. Кривичног 
законика, кажњиво по 1. тачци § 223. истог за- 
коника.

Пошто се речени Ђуровић налази изван до- 
машаја црногорских власти, то се исти на основу 
поменутог рјсшења, а сагласно прописима § § 291., 
293., 294. и 298. Законика о суд. поступку у крив. 
дјелима, позива, да у року од 3 мјесеца, рачуна- 
јући од дана публикације овог позива предстане 
потписатом суду ради суђења, у противном ће 
суд и без његова присуства наредити даље ишље- 
ђење и донијети пресуду по његовој кривици, 
што ће бити најдаље на мјесец дана од дана 
кад би према овом позиву имао предстати суду.

Број 268. V—1913-45.
Подгорица, 17. априла 1914 г.

— КраЈБ. Обласни Суд — 
за предсједника — судија,

бр. 000, 2,3 П. А. Пејановић.

Трговачки огласи
ОГЈ1АС. — На основу чл. 5-трговачког закона 

објавл>ујемо, да смо отворили грговачку радњу 
у овој вароши под фирмом:

Колашин, 24. априла 1914. 
бр. 251, 1,1 БРАЋА ИВЕЗИЋ.

ОБЈАВА. — На основу чл. 5. трговачког за- 
коника објављујем, да овдје на Велимју обдр- 
жавам кафанско-гостионичарску радњу под фир- 
мом потписатог:

Велимје, 24. априла 1914. 
бр. 253, 1,1 ВУКОТА КИЛИБАРДА.

Приватни огласи
Добротвор Ђачког Фонда у Улцињу
Господин Илија Срзентић, нредс|е;1ник 

општине улцињске, уиисао је за добро- 
твора Ђачког Фонда улцињске основне 
школе сво)у покојну супругу Стану. уло- 
живши у Фонд педесет перпера.

Поменутоме од стране управе школе 
срдачна захвалност. бр. 257, 1,1

Лрва Никшићска ИЈтедионица
У НИКШИЋУ

сада

Никшићска Кредитна Банка
посљедњи пут опомиње своје мјеничне 
дужнике, да што прије уреде сво|е зао- 
стале обавезе, које су усљед моратори- 
јума остале неуређене.

Завод, да би колико толико помогао 
дужницима при уређивању мјеница, при- 
маће само припадајући интерес.

Ко|и дужник и норед ове опомене, не 
уреди своју м еницу, завод ће одмах по 
истеку мораторијума наплату исте пре- 
дати суду.
бр. 248, 1,3 УПРАВА
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о Улоге на штедњу укамаћује са 5°0, 512°о и 600 Ја©С—

За дуже отказе, а по нарочитој погодби може се до- 03оо
X бити и већи каматњак. 2

>» Ради и све банкарске иослове.
ГРА

Уједно је Главни Заступник осигуравајућег Друш- ћз

*5’е; тва АббкигагЈош ОепегаП у Трсту за осигуравање хс5л живота. XV
За све потребна разјашњења даје радо бесплатно Ж

Е
бр. 220, 3,10 УПРАВА ЦРНОГОРСКЕ БАНКЕ. X

Улози на штедњу преко П. 1,700 000-— милион и седамстохиљада
Купоне бр. 8 — за 1913 г. — плаћа са по П. 16 — ;8",„) почев од 1. јула 1914.
Купоне плаћа и одмах уз одбитак 6% камате до 1. јула

Предсједник Обласног Суда у оставци

А. IЕКС А11ДАР К. МАТАНОВИК
адвокат на Цетињу

Наставља дугогодишњу адвокатску праксу. Заступа 
кривичне, цивилне, брачне и административне спорове.

Г . бр. 260, 1,3

Прва НикшиЋска Штедионица
У НИКШИЋУ

сада

Никшићска Кредитна Банка
намјерава да на своме имању у Никшићу 
подигне једну нову грађевину за канце- 
ларије и друге потребе.

За тај циљ одржаће банчина управа у 
садањој својој канцеларији

своју другу ОФерталну лицитацију
на дан 18. маја о. г„ пошто на ирвој 
која је одржана 20. априла о. г. није се 
успјело доћи до ногодбе.

Сваки предузимач, који жели учество- 
вати у овој лицитацији, дужан је пред- 
ходно положити кауцију у износу 8000’— 
(осам хиљада) перпера у готову новцу 
или папирима од вриједности.

Кауција повратиће се истога дана свима 
предузимачима, а задржаће се само оно- 
ме, који предложи најновољнију ионуду 
банци.

Оферте ће се реченог дана у четири 
часа по подне отворити у присуству пре- 
дузимача.

У офертима ваља предузимачи спо- 
менути, да су им познати планови пред- 
рачун и услови.

Ако би двије најниже понуде биле слу- 
чајно једнаке, онда ће следећег дана 
између та два понуђача наступити усме- 
но малонадавање.

Управа банке задржава себи право 
одбијања свих нонуда у случај не конве- 
нирања истих.

Планови, предрачуни и остали услови 
могу се видјети сваког радног дана од 
9 до 12 сати прије подне у банчином 
локалу. гдје им стоје и остала потребна 
објашњења на расположењу. 

бР. 259,1,2 Управа Никшићске Кредитне Банке.

ПГ 1Д0П На дан 13. текуђег мје- 
1Шил0п. сеца основана је 11-га 
Рвашка Земљорадничка Задруга од 
20 задругара. Са роком више од 
пет година.

Изабрано часништво, Управни 
одбор: предсједник учитељ Нико 
Филиповиђ; чланови: Перо Гази- 
вода, Марко Стругар, Јован Гази- 
вода, Јошо Газивода;

Надзорни одбор: предсједник Гајо 
Јовиђевиђ; чланови: Блажо Гази- 
вода, Марко Газивода, Перо Стру- 
гар, Стеван Стругар.

Рваши, 30. априла 1914. 
Секретар-благајник, Предсједник Задруге, 

Јован Газивода учит. Нико Филиповић 
бр. 246, 1,1

ПГПДР Продајем из слободне ру- 
Ш Ј1п1|. Ке моју двокатну кућу у 
Катунској улици спрама Владину 
Дому. Ко жели купити молим нека 
се пријави за ближа извјешђа у 
Апотеку Крста Матановиђа. 
бр. 249, 1,3 МАРКО СТ. МАТАНОВИЋ.

НА ЗНАЊЕ.
Часг ми је учти 
во ставити до 
знања мојим ци- 

Јењеним муштеријама, како са Цетиња, 
тако и из унутрашњости Црне Горе, да 
сам моју досадању бријачку радњу пре- 
селио почам од 10. маја 1914 г. у кућу 
г. Алексе Лаиновића — Катунска улица 
бр. 60. — која се налззн крај монопола 
духана, а преко пута је од каване „Ко-
сово“ — кућа г. Ива Пејовића.

Увјеравам моје поштоване муштерије, 
да ће ми радња бити као и до сада пот- 
пуно модерно уређена, а рад и послуга 
брза, добра и задовољајућа.

МИЛАН ЧОЛИЋ,
бр. 247, 1,3 берберин — Цетиње.

Издање и ПЈтампа Кр. Ц. Државне Штампарије

ОСНОВАНА 1901 ГОД.
КАПИТАЛ 1,000.000 П. — РЕЗЕРВНИ ФОНД 270.000 П.

ПРВА НИКШИЋСКА ШТЕДИОНИЦА
ЦЕНТРАЛА У НИКШИЋУ.

Филијале: у ШАВНИКУ, ВЕЛИМЉУ и ПЛЕВЉУ

има част учтиво извијестити, да је рје-
шењем своје XIV редовне главне скуп- 
штине, од 2. марта ове год., и одобрењем 
Господина Министра унутрашњих дјела, 
измијењен досадањи њен назив, који сада 
гласи:

Никшићска Кредитна Банка
Вапдие Це Сг^ЦИ Це МксНИсН
МкбсНИзег СгедИђапк

и да свој досадањи капитал од К. 500.000 
повишава на

један милион круна
уписом новог кола од 5000 акција по 
100 кр.

Упис акција почиње од 1. маја о. г., 
како код централе, тако и свих њених 
филијала и код:

Београдске Тргов. Банке, Београд
Српске Банке, Загреб
Јадранске Банке, Трст
Црногорске Банке, Цетиње и код њених 

филијала;
а врши се по К. 20 од сваке акције го- 

дишње до иотпуне уплате и изравнања 
са резервним фондом старог кола, — ко 
хоће може и раније уппате извршити.

Банка ће вршити, као и до сада све 
банкарске послове, као:

1) отвараће текуће рачуне трговцима, 
увозницима и извозницима;

2) вршиће инкасо, како домаћих, тако 
и страних наплата;

3) обављаће све врсте чековске радње 
и девиза;

4) даваће акредитиве на сва европска 
и америчка мјеста;

5) примаће улоге на штедњу и илаћаће 
на исте 6% (шест од сто) камате годишње. 
Обрачун шесгомјесечни;

6) вршиће исплате за сва евроиска и 
америчка мјеста;

7) нарочито одјељење за све врсте ин-
формационих послова. бр. 221, 4,10

Г)г|аг — Објављујем заинтересованим, да 
\^/1Ј1ас. израђујем од камена: разне спо- 
менике, иконостасе, балконе,разне кипове и друго, 
о чему сам стекао теорично и практично знање у 
Атини, у такозваној школи „Запио“.

Ко потребује реченог рада, молим да се обрати 
потписаном. и ,, „Нико Матов Љутица, 
бр. 205, 4,4 Подгор — Црмница.ГА Г ПЛ С ~~ Заинтересованим трговцима став- 

1 Ј 1ас- љам на знање1 да чиним превоз робе
Вир—Плавница, тако, да надмашам све конкурен- 
ције, а под најповољнијим условима.

Мој дугогодишњи рад најбоље ме препоручује 
снабивен са свима потребама ради сигурности 
робе и довољним бројем радника.

Молим трговце, као и оне, који имаду за превоз 
роба, Вир—Плавница, да се мене писмено обра- 
ћају, шта ћу свакоме на сусрет изаћи са тачним 
одговором.

Вир пазар, 24. априла 1914.
С

бр. 232,2,4
поштовањем,

Марко Јоков УлићевиВ, — лађар.

САГПППЛ овим објављујем свима и сва- Ч>с/Јаоа. коме, да од данас не признајем 
никоме ништа, ко би што моме сину Раду П. 
Ђукановићу дао — позајмио, на наду враћања 
од кућне заједнице.

Чево—Ластва, 30. априла 1914. 
бр. 247, 1,2 ПИЉО ЂУКАНОВИЋ.

СТ 1РЧА I Управи Подгоричкеопштине 
потребан је инжињер-грађе- 

винар. — Рефлектанти поред стручне спреме на 
једној од признатих високих школа за грађевинске
послове, морају имати и праксу.

Првјенство ће имати они, који уз боље квали- 
фикације имадну дужу праксу у градњама варо- 
шких подузећа — нарочито водовбда и елек- 
тричних освјетљења, а од ових онај, који познаје 
српски језик. — Плата према погодби.

Рефлектанти морају молбе са односним доку- 
ментима поднијети управи општине најдаље до 
1-ог јула по ст. кал. ов. год.

Број 886. Из канцел. управе општ. вар. Подго- 
рице, 29. априла 1914 г„ Подгорица. бр. 256,1,6

Важно за виноградаре
Набавио сам правих француских прска- 

лица

„УегтогеГ*
а држим и разне талијанске пумпе са 
потребним прибором за једну и другу 
врсту т. ј. гуме и друге ситнице.

Задругама дајем велики понуст. Наба- 
вио сам у великим количинама плавог 
(коњског) камена најбољег квалитета.

ЗА ГРАЂЕВИНАРЕ
имам најбољег цимента Портланд и 

разне гвожђарије.

Чувеног Берског вина и првијенца
продајем и на мање количине. Најбољи 
квалитет. Цијене умјерене.

Све горње гарантирам, да је првокласна 
роба.

Свој Своме
Мјешовита Трговина,
Стевана Перовића

п. п. бр. 107. 10,12 Подгорица.

1—I р* С обзиром нз нуаољетствпП3 ЗНШБс. МОГа сина Крста Н. Р,!сто° 
вића, као и потпуно поправљени живот и добро 
владање истог, овим стављам до знања свакоме 
да моја изјава од 3. јануара 1913 г„ штамчана’ 
у „Гл. Црногорца- 12. Јануара исте године број 2 
постаје неважећом, чиме мој син Крсто, добива 
сва права члана наше кућевпе заједнице.

Подгорица, 26. априла 1914. 
бр. 252, 1,3_______________ НЕШО РИСТОВИЋ.

Њ зиоњР Власници часовника, који суI 1П опагос. исте код мене на оправку 
оставили, овијем позивам да их изволе откупити 
најдаље до 1. јуна ове године, пошто се пресе- 
љавам из ове вароши; у противном, исте радц 
моје наплате рада за оправку — предаћу до- 
тичном суду на распродају.

Подгорица, 28. априла 1914.
ПЛ1/ШЛЋ

Кућа под најам. “оЈуу"°иб7-Х
улице (Цетиње) са два стана и баштом
заједно, издајем под најам.
бр.258,1.3 САВО Ф. ИВАНИШЕВИЋ, Цетиње

ПВЖЊА ТРГОВЦИМА
КАМБРИКА Енглешког и Чешког; 
МОЛЕСКИНА, Фушгања;
Постава свијех боја;
Одијела готовог;
ПАМУКА за ткање и плетиво;
Крпа женских за главу;
Памука за јоргане;
Фацулета разних;
Сукна, Декииа;
Велуда. Модрача;
Баргета, Батиста;
Кошуља, Фањела;
Сапуна марсељског;
Посуђа емајлираног и калаисаног 
Боја разних;
Ћикара, Коса;
КАСА Брава;
Писаћих машина;
Столииа, Кревета;
Папирних Кесица, и т. д.
Све напредпоменуто може се поручити уз по-

вољне цијене и услове само код:
Агентурно-комисионарске радње,

Перо С. Вукотић и Друг, 
бр. 211, 3,3 Подгорица.

ЈАВНА БЛАГОДАРНОСТ
Приликом смрти нашег милог и никад непре- 

жањеног

•}• СТЕБА П. ЈОБИЋЕБИЋА
бригадира

који се послије дугог боловања пресели у вјеч- 
ност 8. априла ове године у 43-ој години свога 
живота, указато нам је велико саучешће у нашој 
преголемој тузи, за шго се сматрамо дужним и 
овим путем топло заблагодариги.

Најоданије благодаримо Њиховим Величан- 
ствима Краљу Господару и Краљици на мило- 
стивом распитивању приликом покојникове бо- 
лести и изјављеном телеграфском саучешћу; Њи 
ховим Краљевским Височанствима Књазу Пре- 
столонашљеднику, којег је при спроводу заступап 
г. командир Блажо Врбица, Књазу Мирку аа 
изјављеном телеграфском саучешћу и Књазу 
Петру, који је покојника до вјечне куће испратио.

Веома смо захвални на лично изјављеном сау- 
чешћу Митрополиту Господину Митрофану, Ми- 
трополиту д-ру Гаврилу и Епископу Кирилу.

Незаборавно смо благодарни члановима Краљ. 
Владе, Предсједнику Народне Скупштине и г.г. на- 
родним посланицима; г. г. дивизијарима, брига- 
дирима, командирима и осталој г. г. официрима 
и чиновницима, који нам изјавише саучешће и 
покојника испратише до вјечне куће.

Најтоплију благодарност дугујемо Руском От- 
правнику Послова господану Н. Обнорском на 
лично изјављеном саучешћу.

Братска и неизмјерна хвала грађанству вароши 
Цетиња обојег пола, Бајицама, Доњокрајцима, 
Конаџијама, Љешњанима, Љуботињанима, Добр- 
љанима и нашој браћи Цеклињанима, који у 
онако великом броју дођоше, покојника опла- 
каше и до гроба испратише.

Хвала г. г. љекарима: Марићу, Огњеновићу, 
Матановићу, Иличковићу, а нарочито Радовић) 
на заузимању и љекарској помоћи; као и г. г. све- 
штеницима: проту Матановићу, свештенику Дре- 
цуну и ђакону Калуђеровићу на извршеном опи- 
јелу.

Нарочита хвала г. бригадиру Бећиру, који се на 
гробу са покојником дирљивим говором опросп -

Незаборавна хвала добровољцима: г. г. Шкеру 
и Стијеповићу на положеном вијенцу, као и 
г. Ђуру Зеновићу на телеграфском саучешћу оа 
стране добровољаца.

Топла хвала наставницима и ђацима мјесиих 
школа, Црквено-Пјевачком Друштву „Његош 
на учешћу при спроводу.

Хвала свима нашим познаницима и пријатељимз 
као и покојниковим друговима из свију крајева 
Црне Горе и са стране, који немогавши иас 
походити у овом жалосном случају изјавише 
нам саучешће телеграфски или писмено.

Поново нека је свима и сваком незаборавње1' 
хвала.

Цетиње, 20. априла 1914. 
бр.255,1,1 Ожалошћени отац Перо сфамилијом.

БЛАГОДАРНОСТ
Приликом смрти нашег нигда непрежаљеног

•}• БОШКА Ј. МИЛАЧИЋА
који на дан 4. априла ов. год., радећи )’ 
код Ро1р1асћ ЕштФег Котраше — ВоетП поа 
притиском дрвета погину у својој 43-ћој годин" 
живота, оставивши у домовини старе родгтел>е, 
браћу, жену и малољетну дјецу.

Немогу пропустити, а да преко јавн<К™ 
захвалим америчком грађанству града Во'>» • 
који узеше учешћа у овој мојој жалости, као и 
браћи Црногорцима и Србима, који ма којк" ; ' 
чином изјавише саучешће, као и онима. 
лично дођоше спровод увеличаше и пок< 
до вјечне куће испратише.

ВоујН — 1914. Ожалошћени брат.


